



# ຜູ້ແທນປະຊາຊົນ

PHOUTHEN PASAXON

01-08  
ມັງກອນ  
2025  
ປີທີ 14  
ສະບັບທີ 1000  
ລາຍສັບປະດາ

ສຽງຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ

ສໍານັກງານຕັ້ງຢູ່ອາຄານຄະນະເລຂາທິການສະພາແຫ່ງຊາດ, ໂທ: 021 840 430 email: phouthen.na@gmail.com; www.na.gov.la; app: Lao na

## ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ ພົບປະໂອລົມນັກຮົບສີ່ມວນຊົນ



(ສພຊ) - ຕອນປາຍວັນທີ 27 ທັນວາ 2024 ທີ່ທ່ານ ພອ. ໄຊສິມພອນ ພົມວິຫານ ກໍາມະການກົມການເມືອງສູນກາງພັກ, ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ ໄດ້ພົບປະໂອລົມນັກຮົບສີ່ມວນຊົນໃນໂອກາດວັນອອກໜັງສືຝົມ “ຜູ້ແທນປະຊາຊົນ” ສະບັບທີ 1,000 ແລະ ວັນສ້າງຕັ້ງສີ່ມວນຊົນສະພາແຫ່ງຊາດ ຄົບ 28 ປີ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 8



## ຄາດວ່າຈະຮັບຮອງລັດຖະທຳມະນູນຕົ້ນເດືອນເມສາ



(ສພຊ) - ຕອນເຊົ້າວັນທີ 24 ທັນວານີ້ ທີ່ສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ) ຄະນະກຳມະການລະດັບຊາດປັບປຸງລັດຖະທຳມະນູນ ສະບັບປີ 2015 (ຄລຊ) ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ພອ. ໄຊສິມພອນ ພົມວິຫານ ກໍາມະການກົມການເມືອງສູນກາງພັກ, ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ, ປະທານຄລຊ ເຊິ່ງມີບັນດາທ່ານໃນຄະນະກຳມະການ ແລະ ອະນຸກຳມະການຕ່າງໆຂອງຄລຊ ເຂົ້າຮ່ວມ. ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຟັງລາຍງານຜົນການຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ປັບປຸງເນື້ອໃນຮ່າງລັດຖະທຳມະນູນຕາມການປະກອບຄໍາເຫັນຂອງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 8 ຂອງ ສພຊ ຊຸດທີ IX ຕັ້ງວັນທີ 29 ພະຈິກ 2024 ເຊິ່ງບັນດາຄໍາເຫັນເຫຼົ່ານັ້ນ ຄະນະຮັບຜິດຊອບໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມກວດກາ, ຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ປັບປຸງເນື້ອໃນດັ່ງກ່າວໃນຄັ້ງວັນທີ 7-8 ທັນວາຜ່ານມາ.

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 8

## ກອງປະຊຸມຮຽບຮຽງເນື້ອໃນ 2 ຮ່າງກົດໝາຍ



(ສພຊ) - ກອງປະຊຸມຮຽບຮຽງເນື້ອໃນກົດໝາຍວ່າດ້ວຍສະຫະພັນແມ່ຍິງລາວ, ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການພັດທະນາ ແລະ ປົກປ້ອງແມ່ຍິງ ໄດ້ຈັດຂຶ້ນໃນວັນທີ 28-29 ທັນວາ 2024 ທີ່ແຂວງວຽງຈັນ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ພອ. ນາງສຸນທອນ ໄຊຍະຈັກຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ), ມີທ່ານ ນາງ ອາລິ ວົງໜໍ່ບຸນທຳ ປະທານຄະນະບໍລິຫານງານສູນກາງສະຫະພັນແມ່ຍິງລາວ (ສສຍລ), ບັນດາທ່ານປະທານ ແລະ ຮອງປະທານກຳມາທິການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງແມ່ຍິງ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 7

## ຮຽບຮຽງເນື້ອໃນ 2 ຮ່າງກົດໝາຍ

(ສພຊ) - ວັນທີ 17-19 ທັນວານີ້ ທີ່ເມືອງແກ້ວອຸດົມແຂວງວຽງຈັນ ໄດ້ມີກອງປະຊຸມຮຽບຮຽງເນື້ອໃນສອງຮ່າງກົດໝາຍສະບັບປັບປຸງຄື: ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການດຳເນີນຄະດີແຜ່ງ ແລະ ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍອົງການໄອຍະການປະຊາຊົນ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ສຈ. ພອ. ຈະເລີນ ເຍຍປາວເຮີ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ) ເຊິ່ງມີບັນດາທ່ານປະທານ ແລະ ຮອງປະທານກຳມາທິການທີ່ກ່ຽວ



ຂ້ອງຂອງ ສພຊ, ຮອງຫົວໜ້າອົງການໄອຍະການປະຊາຊົນສູງສຸດ, ຮອງປະທານປະຊາຊົນສູງສຸດ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງຍຸຕິທຳ, ຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງວ່າການສຳນັກງານປະທານປະເທດ, ຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງວ່າການ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 4

## ຖອດຖອນບົດຮຽນວຽກງານສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງ

(ສພຊ) - ວັນທີ 18-20 ທັນວາຜ່ານມາ ທີ່ເມືອງວຽງຈັນ ໄດ້ມີກອງປະຊຸມຖອດຖອນບົດຮຽນກ່ຽວກັບວຽກງານສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ສສຊ), ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ (ສສຂ) ແລະ ປະເມີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຜາລະບົດບາດຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ), ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ (ສພຂ) ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ສຸບັນ ສະວະບຸດ ກໍາມະການຄະນະປະຈຳ, ປະທານກຳມາທິການວຽກງານສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ກວສຊ); ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານ ຄຳໃບ ດຳລັດ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ, ບັນດາທ່ານຮອງ



ປະທານກຳມາທິການ, ຮອງເລຂາທິການ, ຮອງຫົວໜ້າສະຖາບັນຄົ້ນຄວ້ານິຕິກຳສະພາແຫ່ງຊາດ, ສສຊ ທີ່ເປັນກໍາມະການສັງກັດກວສຊ ແລະ ຜະນັກງານຈາກພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ. ທັງນີ້, ກໍເພື່ອສະຫຼຸບຕົວລາ

ຄາຄືນກ່ຽວກັບວຽກງານສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ ສສຊ, ສສຂ ແລະ ຜະນັກງານທີ່ກ່ຽວຂ້ອງເປັນຕົ້ນ: ເນື້ອໃນ, ຮູບແບບ, ວິທີການ ຝຶກອົບຮົມໃນຂັ້ນຕໍ່ໄປເພື່ອເຮັດໃຫ້ວຽກງານດັ່ງກ່າວມີຄຸນນະພາບຍິ່ງໆຂຶ້ນ ທັງຮັບປະກັນໃຫ້ວຽກງານຍົກສູງຂີດຄວາມສາມາດ ມີປະສິດທິຜົນ; ປະເມີນການປະຕິບັດຜາ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 4

## ພິທີມອບ-ຮັບລົດຖີບຈາກໂຄງການນໍ້າໃຈຮັກລາວ



(ສພຊ) - ວັນທີ 25 ທັນວາຜ່ານມາ ທີ່ສະພາແຫ່ງຊາດ ໄດ້ມີພິທີມອບ-ຮັບ ແລະ ແຈກຢາຍລົດຖີບຈາກໂຄງການ “ນໍ້າ

ໃຈຮັກລາວ” ໃຫ້ແກ່ນັກຮຽນໃນ ສປປລາວ ຈຳນວນ 1,000 ຄົນລວມມູນຄ່າ 495 ພັນຢວນ (ປະມານ 1.460 ຕື້ກີບ); ຕາງ

ໜ້າກ່າວຮັບໂດຍສະຫາຍ ສິມມາດ ພິລເສນາ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ, ປະທານຄະນະສັນ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 5

ເຂົ້າຫາໝູ່... (ໜ້າ 7)

ເບິ່ງໄວ້ ໄດ້ບົດຮຽນ... (ໜ້າ 7)

ສະພາຕໍ່ Ethiopia... (ໜ້າ 10)

**ທວງດນາມ ອາງແຜນ...** (ໜ້າ 11)

# ຮຽບຮຽງເນື້ອໃນ 2 ຮ່າງກົດໝາຍ



ມິນຕີກະຊວງ ຍຸຕິທຳ, ຮອງ ຫົວໜ້າຫ້ອງ ວ່າການສຳນັກ ງານປະທານ ປະເທດ, ຮອງ ຫົວໜ້າຫ້ອງ ວ່າການສຳ ນັກງານນາ ຍົກລັດຖະ ມົນຕີ ພ້ອມ ດ້ວຍຄະນະ

ຊາດຊຸດທີ IX ມາຝ່າລະນາປັບ ປຸງໃສ່ເນື້ອໃນກົດໝາຍ ແລະ ເນື່ອງຈາກເປັນການຮຽບຮຽງ ຄັ້ງສຸດທ້າຍ, ນອກຈາກຄຳເຫັນ ຂອງຜູ້ແທນແລ້ວ ຖ້າຫາກຍັງ ເຫັນວ່າມີຈຸດໃດ, ຄຳສັບຄຳເວົ້າ ໃດ ທີ່ບໍ່ຈະແຈ້ງ ແລະ ສອດຄ່ອງ ກໍຈະຍົກຂຶ້ນຕື່ມ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ ເນື້ອໃນຂອງຮ່າງກົດໝາຍມີ ຄວາມຄົບຖ້ວນ, ສອດຄ່ອງ, ຮັດ ກຸມ ແລະ ສາມາດປະຕິບັດໄດ້, ກ່ອນນຳສະເໜີກອງປະຊຸມຄະ

(ສພຊ) - ວັນທີ 25-27 ທັນວານີ້ ທີ່ເມືອງແກ້ວອຸດົມ ແຂວງວຽງຈັນ ໄດ້ມີກອງປະຊຸມ ຮຽບຮຽງເນື້ອໃນສອງຮ່າງກົດ ໝາຍຄື: ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການ ສຶກສາ (ປັບປຸງ) ແລະ ກົດໝາຍ ວ່າດ້ວຍການພັດທະນາສີມິແຮງ ງານ (ສ້າງໃໝ່) ໂດຍການເປັນ ປະທານຂອງທ່ານຄຳໃບດຳລັດ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ) ເຊິ່ງມີບັນດາທ່ານປະ ທານ ແລະ ຮອງປະທານກຳມາ ທິການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງ ສພຊ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງສຶກສາ ທິການ ແລະ ກິລາ, ຮອງລັດຖະ ມົນຕີກະຊວງແຮງງານ ແລະ ສະ ຫວັດດິການສັງຄົມ, ຮອງລັດຖະ

ກົມ, ຄະນະພະແນກ ແລະ ພະ ນັກງານຈາກ ສພຊ ແລະ ພາກ ສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ; ທັງນີ້, ກໍເພື່ອ ນຳເອົາຄຳເຫັນຂອງສະມາຊິກ ສະພາແຫ່ງຊາດ (ສສຊ) ທີ່ໄດ້ ປະກອບໃສ່ຮ່າງກົດໝາຍສອງ ສະບັບນີ້ ມາຝ່າລະນາ, ປັບປຸງ ໃສ່ເນື້ອໃນສອງຮ່າງກົດໝາຍ ໃຫ້ມີຄວາມຈະແຈ້ງ, ຄົບຖ້ວນ ແລະ ຮັດກຸມ.

ທ່ານຄຳໃບດຳລັດກ່າວ ວ່າ: ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ແມ່ນສຸມ ໃສ່ຄຳຄວາມຢ່າງລະອຽດ ແລະ ເລິກເຊິ່ງເພື່ອເລືອກເຟັ້ນເອົາຄຳ ເຫັນຂອງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງ ຊາດ ໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາ ມັນເທື່ອທີ 8 ຂອງສະພາແຫ່ງ

ສະເໜີປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ລົງລາຍເຊັນໃນກົດໝາຍ 2 ສະ ບັບດັ່ງກ່າວ.

ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ສຸມສະຕິ ປັນຍາຄົ້ນຄວ້າ, ຝ່າລະນາຄືນ ແຕ່ລະບັນຫາທີ່ ສສຊ ຕັ້ງຂຶ້ນ ແລະ ບັນຫາອື່ນໆ ຢ່າງເລິກເຊິ່ງ ແລະ ຮອບດ້ານ.

ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ໄດ້ຮັບ ການສະໜັບສະໜູນຊ່ວຍເຫຼືອ ທາງດ້ານງົບປະມານຈາກມູນນີ ທີ່ເອເຊຍ (The Asia Foun- dation) ໂດຍຜ່ານກອງເລຂາ ຄຸ້ມຄອງແຫຼ່ງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າ ໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ.

(ສອນສັກ ວັນວິໄຊ)

# ກສຕສ ຕິດຕາມກວດກາຢູ່ 3 ແຂວງພາກໃຕ້



(ສພຊ) - ວັນທີ 18-22 ທັນວາ 2024 ທ່ານ ນາງ ປິ່ງ ຄຳລາຊະສີມມາກຳມະການສູນ ກາງຝັກ, ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງ ຊາດ, ປະທານກຳມາທິການເສດ ຖະກິດ, ເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ສິ່ງ ແວດລ້ອມ (ກສຕສ) ພ້ອມດ້ວຍ ຄະນະ ໄດ້ລົງເຄື່ອນໄຫວເຮັດ ວຽກຢູ່ແຂວງອັດຕະປື, ເຊກອງ ແລະ ສາລະວັນ ເພື່ອຕິດຕາມ ກວດກາແລະເກັບກຳຂໍ້ມູນກ່ຽວ ກັບການຂົນສົ່ງແຮ່ທາດ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມເຂົ້າໃນການ ບຸລະນະ, ສ້ອມແປງເສັ້ນທາງ ທີ່ ເປັນສາເຫດເຮັດໃຫ້ເສັ້ນທາງເປ ເພ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດນິ ຕິກຳຕິດພັນກັບການຈັດຕັ້ງປະ ຕິບັດບັນດາໂຄງການເຊົ່າ-ສຳປະ ທານທີ່ດິນຂອງລັດ ແລະ ການ ອອກໃບຕາດິນ ເພື່ອຊອກໃຫ້ ເຫັນດ້ານດີທີ່ຄວນເສີມຂະຫຍາຍ ຊຸກຍູ້ ແລະ ດ້ານອ່ອນຂໍ້ຄົງຄ້າງ ທີ່ຈະຕ້ອງຊອກວິທີແກ້ໄຂ ແນ ໃສ່ໃຫ້ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດຖືກຕ້ອງຕາມກົດ ໝາຍ, ແຜນພັດທະນາເສດຖະ ກິດ-ສັງຄົມແຕ່ລະໄລຍະ ໂດຍ ໄດ້ປະຊຸມຮ່ວມກັບທ່ານເຈົ້າແຂວງ, ປະທານ ແລະ ຮອງປະທານສະ ພາປະຊາຊົນແຂວງ, ບັນດາພະ ແນກການ ແລະ ພາກສ່ວນທີ່ ກ່ຽວຂ້ອງຂອງແຂວງ.

ໃນກອງປະຊຸມ, ທ່ານ ນາງ ປິ່ງຄຳລາຊະສີມມາ ໄດ້ເຈາະ ຈິ້ມໃຫ້ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ລາຍງານເປັນຕົ້ນ: ການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດບັນດາໂຄງການເຊົ່າ-ສຳ ປະທານທີ່ດິນແລະການຂຶ້ນທະ ບຽນອອກໃບຕາດິນໃນທ້ອງຖິ່ນ

ໄລຍະຜ່ານມາ; ການອະນຸມັດ ໂຄງການກໍ່ສ້າງ, ບຸລະນະສ້ອມ ແປງເສັ້ນທາງ ປີ 2024, ການ ນຳໃຊ້ງົບປະມານເຂົ້າໃນໂຄງ ການ; ການຄຸ້ມຄອງນໍ້າໜັກລົດ ຂົນສົ່ງສິນຄ້າ, ຂົນສົ່ງແຮ່ທາດ ຢູ່ພາຍໃນແຂວງ; ກົນໄກການ ຄຸ້ມຄອງ, ຕິດຕາມກວດກາ, ການ ປະຕິບັດມາດຕະການຕໍ່ຜູ້ລະເມີດ; ການຕິດຕາມກວດກາແລະເກັບ ກຳສະພາບເສັ້ນທາງທີ່ເປ່ເພ, ເສຍ ຫາຍຈາກການຂົນສົ່ງແຮ່ທາດ, ເຄື່ອງອຸປະກອນ, ເຄື່ອງຈັກ ທີ່ ນຳມາຮັບໃຊ້ບັນດາໂຄງການລົງ ທຶນຂະໜາດໃຫຍ່; ການມີສ່ວນ ຮ່ວມ ແລະ ປະກອບພັນທະເຂົ້າ ໃນການກໍ່ສ້າງ ແລະ ບຸລະນະ ສ້ອມແປງເສັ້ນທາງທີ່ເປ່ເພຈາກ ການນຳໃຊ້ຂອງບັນດາໂຄງການ ລົງທຶນຂະໜາດໃຫຍ່, ໂຄງການ ຊຸດຄົ້ນ ແລະ ປຸງແຕ່ງແຮ່ທາດ, ບໍລິສັດຂົນສົ່ງແຮ່ທາດ; ການຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ, ນິຕິກຳໃຕ້ ກົດໝາຍ ທີ່ຕິດພັນກັບການຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານການກໍ່ສ້າງ, ບຸລະນະສ້ອມແປງເສັ້ນທາງແລະ ວຽກງານຂົນສົ່ງເປັນຕົ້ນກົດໝາຍ ວ່າດ້ວຍທາງຫຼວງ, ກົດໝາຍວ່າ ດ້ວຍການຈັດຊື້-ຈັດຈ້າງດ້ວຍ ພາປະຊາຊົນແຂວງ, ບັນດາພະ ແນກການ ແລະ ພາກສ່ວນທີ່ ກ່ຽວຂ້ອງຂອງແຂວງ.

ທັງຮັບຮ້ອນຈັດຕັ້ງແປງຄວາມ ຮັບຜິດຊອບພາຍໃນຄະນະໃຫ້ ລະອຽດ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ການ ເຄື່ອນໄຫວວຽກງານເປັນລະບົບ ແລະ ສະດວກໃນການຈັດຕັ້ງປະ ຕິບັດ; ສືບຕໍ່ເອົາໃຈໃສ່ສຶກສາອົບ ຮົມວຽກງານການເມືອງ-ແນວ ຄິດ ໃຫ້ເປັນປົກກະຕິຕໍ່ເນື່ອງ, ຜັນຂະຫຍາຍປະຕິບັດຂໍ້ແຂ່ງຂັນ 5 ເປັນເຈົ້າຂອງກຳມະບານ ເຂົ້າ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານ ວິຊາສະເພາະ ດ້ວຍຄວາມຮັບຜິດ ຊອບສູງທັງຍົກສູງຄວາມຮູ້ຄວາມ ສາມາດທາງດ້ານວິຊາສະເພາະ, ເຕັກໂນໂລຊີແລະພາສາຕ່າງປະ ວິເອົາໃຈໃສ່ປັບປຸງໂຄງປະກອບ ການຈັດຕັ້ງຂອງກຳມະບານຮາກ ຖານຕົນ ໃຫ້ມີຄວາມສົມດູນ

ກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະການມີສ່ວນຮ່ວມໃນການ ບຸລະນະສ້ອມແປງເສັ້ນທາງເປ ເພຈາກການຂົນສົ່ງແຮ່ທາດເພື່ອ ເປັນຂໍ້ມູນຜື້ນຖານໃນການສັງ ລວມລາຍງານຕໍ່ກອງປະຊຸມສະ ໄໝສາມັນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ.

ນອກຈາກນີ້, ຍັງໄດ້ລົງ ເຮັດວຽກຢູ່ພາກສະໜາມຂອງ ບັນດາໂຄງການລົງທຶນຂະໜາດ ໃຫຍ່ ເປັນຕົ້ນ: ໂຄງການພະລັງ ງານລົມ (ມອນຊຸນ ວິນ ພາວເວີ), ໂຄງການຊຸດຄົ້ນແຮ່ບົກຊິດຂອງ ບໍລິສັດ ລາວບໍລິການ, ບໍລິສັດ ເປັນດາວ ກໍ່ສ້າງຂົວ-ທາງ ແລະ ເຄຫາສະຖານ ຈຳກັດ ແລະ ລົງ ຕິດຕາມເສັ້ນທາງຂົນສົ່ງແຮ່ທາດ, ເຄື່ອງອຸປະກອນ, ເຄື່ອງຈັກ ທີ່ນຳ ມາຮັບໃຊ້ບັນດາໂຄງການລົງທຶນ ຄື: ເສັ້ນທາງຫຼວງແຫ່ງຊາດ ເລກ ທີ 16b ອອກໄປຫາດ່ານສາກົນ ດາກຕະອອກ ແຂວງເຊກອງ, ເສັ້ນທາງຫຼວງແຫ່ງຊາດ ເລກທີ 15 ອອກໄປຫາດ່ານສາກົນລາ ໄລ ແຂວງສາລະວັນ, ເສັ້ນທາງ ຫຼວງແຫ່ງຊາດ ເລກທີ 18b ອອກໄປຫາດ່ານສາກົນພູເກືອ ແຂວງອັດຕະປື ໂດຍໄດ້ຮັບຟັງ ລາຍງານການດຳເນີນຂອງໂຄງ ການໂດຍຫຍໍ້ ໃນນັ້ນໄດ້ຍົກໃຫ້ ເຫັນການມີສ່ວນຮ່ວມພັດທະນາ ເຂດບ້ານຕິດກັບໂຄງການ ເປັນ ຕົ້ນ: ຊ່ວຍດ້ານງົບປະມານບໍລິ ຫານ, ປະກອບສ່ວນຊ່ວຍເຫຼືອ ຫຼາຍດ້ານ ເຊິ່ງໃນແຜນປີ 2025 ໂຄງການຍັງຈະໄດ້ສົມທົບກັບ ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ສືບຕໍ່ ສ້ອມແປງເສັ້ນທາງທີ່ເປ່ເພ.

ພາແຫ່ງຊາດ ໃນການເຊື່ອມໂຍງ ກັບພາກຜື້ນ ແລະ ສາກົນ; ເຕົ້າ ໂຮມຄວາມສາມັກຄີພາຍໃນ, ຊຸກຍູ້ສະມາຊິກກຳມະບານປະ ກອບສ່ວນ ແລະ ເຂົ້າຮ່ວມກິດ ຈະກຳລວມຕ່າງໆຂອງອົງການ ຈັດຕັ້ງ ຢ່າງຫ້າວຫັນ ແລະ ເປັນ ຂະບວນການຝຶດຜົນ; ຕ້ອງກຳ ແໜ້ນກົດໝາຍວ່າດ້ວຍກຳມະ ບານລາວ ໂດຍສະເພາະແມ່ນບັນ ດາຂໍ້ຫ້າມຕ່າງໆ ແລະ ການນຳ ໃຊ້ຂໍ້ມູນຂ່າວສານ ກໍຕ້ອງມີສະ ຕິສູງ, ນຳໃຊ້ແຫຼ່ງຂໍ້ມູນທີ່ເປັນ ທາງການ ແລະ ເຊື່ອຖືໄດ້ ໃນ ການຝ່າລະນາ ແລະ ຕັດສິນບັນ ຫາ ເພື່ອຫຼີກລ່ຽງຜົນກະທົບຕ່າງໆ.

(ນາງ ອາລິນ ສຸພິມມະປະດິດ)

# ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ II ກຳມະບານຮາກຖານ ກວສຊ



(ສພຊ) - ກອງປະຊຸມ ໃຫຍ່ຄັ້ງທີ II ຂອງກຳມະບານ ຮາກຖານກຳມາທິການວຽກ ງານສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ກວສຊ) ໄດ້ຈັດຂຶ້ນເມື່ອຕອນ ບ່າຍວັນທີ 16 ທັນວາຜ່ານມາ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງສະ ຫາຍ ສີສຸວັນ ສົມເຜັດ ປະທານ ກຳມະບານຮາກຖານ ກວສຊ; ມີສະຫາຍ ສຸບັນ ສະວະບຸດ ຄະ ນະບໍລິຫານງານຝັກສະພາແຫ່ງ ຊາດ (ສພຊ), ເລຂາໜ່ວຍຝັກ ຮາກຖານ ກວສຊ, ສະຫາຍ ໄພ ສີ ເຕເມລາດ ຕາງໜ້າຄະນະບໍ ລິຫານງານສະຫະພັນກຳມະບານ ສພຊ ເຂົ້າຮ່ວມທັງໝົດ 30 ສະ ຫາຍ, ຍິງ 9 ສະຫາຍ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ເຫັນດີ ເປັນເອກະພາບຝ່າລະນາແລະ ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານການ ເມືອງຂອງກຳມະບານຮາກຖານ ກຳມາທິການວຽກງານສະມາຊິກ ສະພາແຫ່ງຊາດ ເຊິ່ງປະກອບມີ

2 ພາກຄື: ພາກທີ 1 ຕີລາຄາສະ ພາບການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ຂອງກຳມະບານຮາກຖານ ໃນ ໄລຍະ 5 ປີຜ່ານມາ (2020- 2024) ເຊິ່ງຍົກໃຫ້ເຫັນດ້ານດີ- ຜົນສຳເລັດ, ຂໍ້ຄົງຄ້າງ ແລະ ສາ ເຫດທີ່ພາໃຫ້ມີຂໍ້ຄົງຄ້າງ ທີ່ຈະ ໄດ້ສືບຕໍ່ປັບປຸງແກ້ໄຂເພື່ອຮັບ ປະກັນໃຫ້ການເຄື່ອນໄຫວວຽກ ງານຂອງກຳມະບານຮາກຖານ ກວສຊ ສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໄດ້ດີຂຶ້ນໃນຕໍ່ໜ້າ; ພາກທີ 2 ທິດທາງແຜນການເຄື່ອນໄຫວ ວຽກງານໃນໄລຍະ 5 ປີຕໍ່ໜ້າ (2025-2029) ໃນນີ້, ວຽກ ງານສຳຄັນຕົ້ນຕໍແມ່ນການເພີ່ມ ທະວິການສຶກສາອົບຮົມການ ເມືອງ-ແນວຄິດ ຕິດພັນກັບການ ຜັນ ເພື່ອເປັນເສນາທິການທີ່ມີ ຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ໜ່ວຍ ຝັກຮາກຖານ ກວສຊ. ພ້ອມນັ້ນ, ຍິງໄດ້ຮັບຟັງການຜ່ານບົດສຳ

ຫຼວດການນຳພາຂອງຄະນະກຳ ມະບານຮາກຖານ ກວສຊກ່ຽວ ກັບການຊີ້ນຳ-ນຳພາຂອງຕົນຕໍ່ ວຽກງານກຳມະບານຕະຫຼອດໄລ ຍະ 5 ປີຜ່ານມາເຊິ່ງຍົກໃຫ້ເຫັນ ດ້ານດີ-ຜົນສຳເລັດ, ຂໍ້ຄົງຄ້າງ ແລະ ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້ ທີ່ຄະນະກຳມະບານຮາກຖານຊຸດ ໃໝ່ ຈະຕ້ອງນຳໄປເປັນແນວ ທາງ, ບົດຮຽນໃນການສືບຕໍ່ປັບ ປຸງແກ້ໄຂ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານກຳມະ ບານ ກໍຄືຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມະຕິ ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ II ຂອງ ກຳມະບານຮາກຖານ ກວສຊ ບັນລຸຕາມຄາດໝາຍທີ່ວາງໄວ້.

ຜູ້ແທນກອງປະຊຸມ 22 ສະຫາຍ, ຍິງ 5 ສະຫາຍ ໄດ້ປະ ຕິບັດຕາມຫຼັກການປະຊາທິປະ ໄຕ ໃຊ້ສິດຂອງຕົນປ້ອນບັດຄັດ ເລືອກເອົາຄະນະກຳມະບານຮາກ ຖານ ກວສຊ ຊຸດທີ III ເຊິ່ງມີ ຜູ້ລົງສະໜັກທີ່ມີມາດຕະຖານ, ເງື່ອນໄຂຄົບຖ້ວນ 7 ສະຫາຍ, ຍິງ 3 ສະຫາຍ; ກອງປະຊຸມໄດ້

# ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງວຽກງານ ຄຸ້ມຄອງແຜນການລົງທຶນຂອງລັດ



(ສພຊ) - ເມື່ອຜ່ານຂະຫຍາຍບັນດານິຕິກຳທີ່ກ່ຽວຂ້ອງເປັນຕົ້ນ: ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການລົງທຶນຂອງລັດ, ຄຳແນະນຳການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການລົງທຶນຂອງລັດໂດຍສະເພາະການສ້າງແຜນການ, ການປະເມີນໂຄງການເຂົ້າແຜນ, ການຄຸ້ມຄອງແຜນການລົງທຶນຂອງລັດ, ການຄົ້ນຄວ້າດັດແກ້ມູນຄ່າໂຄງການ, ການຊຳລະງົບປະມານແລະວຽກງານປຸງອັອມອື່ນໆໃຫ້ແກ່ຄະນະນຳສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຊ) ພາກເໜືອ, ພາກກາງແລະໜ່ວຍງານຮັບຜິດຊອບຄຸ້ມຄອງແຜນການລົງທຶນຢູ່ສູນກາງແລະທ້ອງຖິ່ນ ໃຫ້ຮັບຮູ້, ເຂົ້າໃຈຜ່ອມທັງນຳໄປຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເຂົ້າສູ່ວຽກງານຕົວຈິງ; ເພື່ອປົກສາຫາລືກົນໄກປະສານງານລະຫວ່າງສູນກາງກັບທ້ອງຖິ່ນ ໃນການຄຸ້ມຄອງແຜນການລົງທຶນຂອງລັດຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ) ທີ່ຕັ້ງຢູ່ 9 ແຂວງພາກເໜືອ ແລະ ພາກກາງ ໃຫ້ມີຄວາມໂລ່ງລ່ຽນແລະໃກ້ຊິດຕິດແທດກັນຫຼາຍຂຶ້ນທັງເປັນການພົບປະ ແລະ ແລກປ່ຽນບົດຮຽນວຽກງານຄຸ້ມຄອງແຜນການລົງທຶນຂອງລັດຂອງສພຊລະຫວ່າງສູນກາງກັບທ້ອງຖິ່ນ ໂດຍສະເພາະກົມບໍລິຫານພິທີການ ເຊິ່ງເປັນເສນາທິການໃຫ້ແກ່ຄະນະເລຂາທິການສະພາແຫ່ງຊາດ ກັບ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ຄະນະເລຂາທິການ ສພຊ ເພື່ອໃຫ້ຮັບຮູ້ ແລະ ເຂົ້າໃຈກ່ຽວກັບການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຄຸ້ມຄອງແຜນການລົງທຶນຂອງລັດຂອງ ສພຊ ນັບມື້ນັບຫຼາຍຂຶ້ນ.

ວັນທີ 20-21 ທັນວານີ້ທີ່ທ້ອງຖິ່ນຂອງວຽກງານປົກຄອງແຂວງອຸດົມໄຊ ໄດ້ມີກອງປະຊຸມເຝິກອົບຮົມວຽກງານຄຸ້ມຄອງແຜນການລົງທຶນຂອງລັດ

ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ໃນການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ຄະນະນຳຂອງສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ 9 ແຂວງພາກເໜືອ ແລະ ພາກກາງ ຄື: ຜຶ້ງສາລີ, ຫຼວງນ້ຳທາ, ອຸດົມໄຊ, ບໍ່ແກ້ວ, ຫຼວງພະບາງ, ໄຊຍະບູລີ, ຫົວພັນ, ຊຽງຂວາງ ແລະ ຄຳມ່ວນ ໂດຍການເປັນປະທານຮ່ວມຂອງທ່ານນາງອຳໄພວອນ ລ້ອມບຸນແພງ ເລຂາທິການສະພາແຫ່ງຊາດແລະທ່ານຄຳດີວິງລ້ອມປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງອຸດົມໄຊ; ເຂົ້າຮ່ວມມີບັນດາທ່ານວິທະຍາກອນຈາກກະຊວງແຜນການແລະການລົງທຶນແລະ ຈາກສພຊຜ່ອມດ້ວຍສຳມະນາກອນຈາກພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ແຂກຖືກເຊີນ.

ທ່ານ ນາງ ອຳໄພວອນ ລ້ອມບຸນແພງ ໄດ້ມີຄຳເຫັນເນັ້ນໜັກໃຫ້ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມເອົາໃຈໃສ່ຮັບຮູ້ ແລະ ສຸມສະຕິບັນຍາເຂົ້າໃນການຄົ້ນຄວ້າບັນດາເນື້ອໃນທີ່ນຳມາສະເໜີຢ່າງຝັດຝົນ, ສ້າງສັນ, ແລກປ່ຽນບົດຮຽນທາງດ້ານຈາກບົດຮຽນແລ້ວ, ຍັງມີການສົນທະນາແລກປ່ຽນປະສົບການຕົວຈິງທີ່ໄດ້ພົບພໍ້ມາ ໂດຍສະເພາະແມ່ນການຄຸ້ມຄອງແຜນການລົງທຶນຂອງລັດຢູ່ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ. ສະນັ້ນ, ຖ້າມີບັນຫາໃດເຝື້ມຕົ້ມ, ເໝາະສົມ ທີ່ນອນຢູ່ໃນຂອບເຂດຄວາມຮັບຜິດຊອບ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ກໍສາມາດນຳມາແລກປ່ຽນບົດຮຽນແລະ ສະເໜີຕໍ່ການຈັດຕັ້ງ ເພື່ອຄວາມເຂົ້າໃຈເປັນເອກະພາບຕາມກົດໝາຍ, ນິຕິກຳທີ່ວາງອອກໃນແຕ່ລະໄລຍະແລະສະພາບຄວາມເປັນຈິງຂອງວຽກງານສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ໃນໄລຍະໃໝ່.

ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ຮັບຝັງບົດ

ສະເໜີກ່ຽວກັບຂັ້ນຕອນການວາງແຜນການລົງທຶນຂອງລັດ, ເຜີຍແຜ່ຄຳແນະນຳກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການລົງທຶນສະບັບເລກທີ 889/ກຜທ, ວິທີການຄົ້ນຄວ້າຈັດສັນເພດານງົບປະມານລົງທຶນຂອງລັດໃຫ້ບັນດາກະຊວງ-ອົງການ, ກົມໄກ-ວິທີການຄຸ້ມຄອງການລົງທຶນລັດ, ການຕິດຕາມກວດກາ ແລະ ການຍິ່ງຍືນເອກະສານຊຳລະໂຄງການລົງທຶນ; ຄຳແນະນຳວ່າດ້ວຍການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານປະເມີນໂຄງການລົງທຶນຂອງລັດ ສະບັບເລກທີ 606/ກຜທ, ຫຼັກວິຊາການຂອງການປະເມີນ, ການປະເມີນໂຄງການສະເໜີໃໝ່, ການປະເມີນຄືນໂຄງການລົງທຶນຂອງລັດໃນກໍລະນີມີການດັດແກ້ ຫຼື ປ່ຽນມູນຄ່າທີ່ມີການປ່ຽນແປງດ້ານໂຄງສ້າງຕາມການຍິ່ງຍືນຂອງຂະແໜງການເຕັກນິກ; ບົດຮຽນກ່ຽວກັບການພິຈາລະນາຮັບຮອງ ແລະ ການຕິດຕາມກວດກາຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ກ່ຽວກັບການຈັດສັນງົບປະມານໂຄງການລົງທຶນຂອງລັດ; ບົດຮຽນກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງແຜນການລົງທຶນຂອງລັດຂອງຄະນະເລຂາທິການສະພາແຫ່ງຊາດ.

ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນຊ່ວຍເຫຼືອທາງດ້ານງົບປະມານຈາກໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ຫຼື ສະເຕັບສ (STEPS) ໂດຍຜ່ານກອງເລຂາຄຸ້ມຄອງແຫຼ່ງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ ສົມທົບກັບງົບປະມານຂອງຄະນະເລຂາທິການສະພາແຫ່ງຊາດ.

(ນາງ ອາລິນ ສຸພິມມະປະດິດ)

## ຮຽບຮຽງກົດໝາຍການກວດສອບອິດສະຫຼະ

(ສພຊ) - ວັນທີ 23-24 ທັນວານີ້ ທີ່ເມືອງແກ້ວອຸດົມແຂວງວຽງຈັນ ໄດ້ມີກອງປະຊຸມຮຽບຮຽງເນື້ອໃນກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການກວດສອບອິດສະຫຼະສະບັບປັບປຸງ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ຄຳແພງ ວິລະພັນ ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ), ປະທານກຳມາທິການກົດໝາຍ ເຊິ່ງມີບັນດາທ່ານປະທານ ແລະ ຮອງປະທານກຳມາທິການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງ ສພຊ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງການຕ່າງປະເທດ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງຍຸຕິທຳ, ຮອງຫົວໜ້າທ້ອງຖິ່ນການສຳນັກງານປະທານປະເທດ, ຮອງຫົວໜ້າທ້ອງຖິ່ນການສຳນັກງານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ພ້ອມດ້ວຍຄະນະກົມ, ຄະນະພະແນກ ແລະ ພະນັກງານຈາກສພຊແລະພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເຂົ້າຮ່ວມ 50 ກວ່າທ່ານ; ທັງນີ້, ກໍເພື່ອນຳເອົາຄຳເຫັນຂອງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ) ທີ່ໄດ້ປະກອບໃສ່ກົດໝາຍສະບັບນີ້ ມາພິຈາລະນາ, ປັບປຸງໃສ່ເນື້ອໃນກົດໝາຍໃຫ້ມີຄວາມຈະແຈ້ງ, ຄົບ



ຖ້ວນ ແລະ ຮັດກຸມ. ທ່ານ ຄຳແພງ ວິລະພັນ ກ່າວວ່າ: ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ຈະໄດ້ຄົ້ນຄວ້າແລະ ຮຽບຮຽງເນື້ອໃນຂອງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການກວດສອບອິດສະຫຼະ (ສະບັບປັບປຸງ) ຕາມການປະກອບຄຳເຫັນຂອງບັນດາທ່ານສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ໃນຄັ້ງວັນທີ 10-11 ທັນວາຜ່ານມາ ເຊິ່ງມີ ສສຊ ປະກອບຄຳເຫັນ 14 ທ່ານ ກວມເອົາ 22 ມາດຕາ, 30 ເນື້ອໃນ; ບັນດາຄຳເຫັນເຫຼົ່ານັ້ນ ຄະນະຮັບຜິດຊອບກໍໄດ້ຄົ້ນຄວ້າພິຈາລະນາປັບປຸງໃນເບື້ອງຕົ້ນ ໃນນີ້ໄດ້ປັບປຸງ 5 ມາດຕາ, ບໍ່ໄດ້ປັບປຸງ 17 ມາດຕາ ເຊິ່ງໄດ້ລາຍງານຕໍ່

ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 8 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ IX ໃນວັນທີ 11 ທັນວາ 2024 ແລະ ບັນດາທ່ານ ສສຊ ກໍໄດ້ລົງຄະແນນສຽງຮັບຮອງເອົາດ້ວຍຄະແນນສຽງສ່ວນຫຼາຍ. ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ສຸມສະຕິບັນຍາຄົ້ນຄວ້າ, ສົນທະນາແລກປ່ຽນແຕ່ລະບັນຫາທີ່ ສສຊ ຕັ້ງຂຶ້ນ ແລະ ບັນຫາອື່ນໆຢ່າງເລິກເຊິ່ງ ແລະ ຮອບດ້ານ. ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນຊ່ວຍເຫຼືອທາງດ້ານງົບປະມານຈາກມູນນີທິເອເຊຍ (The Asia Foundation) ໂດຍຜ່ານກອງເລຂາຄຸ້ມຄອງແຫຼ່ງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ.

(ສອນສັກ ວັນວິໄຊ)

## ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ II ກຳມະບານຮາກຖານ ກວທສ



(ສພຊ) - ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ II ຂອງກຳມະບານຮາກຖານກຳມາທິການວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມ(ກວທສ) ໄດ້ຈັດຂຶ້ນຕອນປາຍວັນທີ 17 ທັນວາຜ່ານມາ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງສະຫາຍ ບຸນສະຫວັນ ໄຊຍະວິງ ປະທານກຳມະບານຮາກຖານ ກວທສ; ມີສະຫາຍ ດຣ. ບຸນລ້ອມແກ້ວບົວໂຮມຮອງເລຂາໜ່ວຍຝັກຮາກຖານກວທສ, ສະຫາຍ ອຳໄພ ຈິດມານິນ ປະທານຄະນະບໍລິຫານງານສະຫະພັນກຳມະບານສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ) ແລະ ຕາງໜ້າກຳມະບານຮາກຖານພາຍໃນ ສພຊ ເຂົ້າຮ່ວມທັງໝົດ 25 ສະຫາຍ, ຍິງ 7 ສະຫາຍ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ເຫັນດີເປັນເອກະພາບພິຈາລະນາແລະຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານການເມືອງຂອງກຳມະບານຮາກຖານກຳມາທິການວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມ ເຊິ່ງປະກອບມີ 2 ພາກຄື: ພາກທີ 1 ຕີລາຄາສະພາບການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຂອງກຳມະບານຮາກຖານ ໃນໄລຍະ 5 ປີຜ່ານມາ(2020-2024), ພາກທີ 2 ທິດທາງແຜນການ 5 ປີ 2025-2029 ພ້ອມກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂໍ້ແຂ່ງຂັນ 5 ເປັນຈຳນວນ; ຮັບຝັງການຜ່ານບົດສຳຫຼວດ

ການນຳພາຂອງຄະນະກຳມະບານຮາກຖານກວທສກ່ຽວກັບການຊີ້ນຳ-ນຳພາຂອງຕົນຕໍ່ວຽກງານກຳມະບານຕະຫຼອດໄລຍະ 5 ປີຜ່ານມາ. ຜູ້ແທນກອງປະຊຸມ 17 ສະຫາຍ, ຍິງ 5 ສະຫາຍ ໄດ້ປະຕິບັດຕາມຫຼັກການປະຊາທິປະໄຕ ໃຊ້ສິດຂອງຕົນປ້ອນບັດຄັດເລືອກເອົາຄະນະກຳມະບານຮາກຖານ ກວທສ ຊຸດທີ III ເຊິ່ງປະກອບດ້ວຍຜູ້ມີເງື່ອນໄຂຄົບຖ້ວນ 5 ສະຫາຍ, ຍິງ 1 ສະຫາຍ ຄື: ສະຫາຍ ເອລາວັນ ພັນທະວິງ ເປັນປະທານ, ສະຫາຍ ໝອນເພັດ ສິສິມພອນ ເປັນຮອງປະທານ ທັງເປັນປະທານກວດກາ, ສະຫາຍ ບຸນວິເສດ ພອນສະຫວັນ ແລະ ສະຫາຍ ນາງ ຄຳສະຫວັນ ພັນທະລາວິງເປັນຄະນະ. ສະຫາຍ ດຣ. ບຸນລ້ອມແກ້ວບົວໂຮມ ໄດ້ສະແດງຄວາມຍ້ອງຍໍຊົມເຊີຍຕໍ່ຜົນສຳເລັດການເຄື່ອນໄຫວຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໜ້າທີ່ວຽກງານຂອງກຳມະບານຮາກຖານກຳມາທິການວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມ ທີ່ສາມາດຍາດມາໄດ້ໃນໄລຍະ 5 ປີຜ່ານມາ ແລະ ເນັ້ນໜັກໃຫ້ຄະນະກຳມະບານຮາກຖານຊຸດໃໝ່ ເພີ່ມທະວີເອົາໃຈ

ໃສ່ສຶກສາອົບຮົມການເມືອງ-ແນວຄິດ, ຄຸນທາດການເມືອງ, ຄຸນສົມບັດສິນທຳປະຕິວັດ, ມີນຳໃຈຮັກຊາດ, ຮັກລະບອບປະຊາທິປະໄຕ, ເປັນແບບຢ່າງທີ່ດີໃນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານແລະ ການດຳລົງຊີວິດ; ສືບຕໍ່ກໍ່ສ້າງ, ສ້ອງແສງ, ຕຳນິສັງຂ່າວ, ປົກປ້ອງສິດ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດອັນຊອບທຳຂອງສະມາຊິກກຳມະບານ, ສາມາດເປັນພະນັກງານສືບທອດປ່ຽນແທນໄດ້ໃນຕໍ່ໜ້າ ພ້ອມທັງເອົາໃຈໃສ່ຍົກສູງຄວາມຮູ້ແລະຄວາມສາມາດທາງດ້ານວິຊາສະເພາະ, ການນຳໃຊ້ເຕັກໂນໂລຊີໃໝ່ ເພື່ອໝູນໃຊ້ເຂົ້າໃນການປະຕິບັດໜ້າທີ່ວຽກງານຕົວຈິງໃຫ້ຫຼາຍຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ; ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂໍ້ແຂ່ງຂັນ 5 ເປັນເຈົ້າຂອງກຳມະບານຮາກຖານ ດ້ວຍຄວາມຮັບຜິດຊອບ ແລະ ໃຫ້ມີຜົນສຳເລັດໃນແຕ່ລະດ້ານແຕ່ລະໄລຍະ; ເຕົ້າໂຮມຄວາມສາມັກຄີພາຍໃນ, ຊຸກຍູ້ແລະຊ່ວຍເຫຼືອເຊິ່ງກັນແລະກັນໃນຍາມຫຍຸ້ງຍາກ ແລະ ປະກອບສ່ວນເຂົ້າຮ່ວມກິດຈະກຳ/ຂະບວນການລວມຂອງສະຫະພັນກຳມະບານສະພາແຫ່ງຊາດ ໃຫ້ເປັນປົກກະຕິ.

(ນາງ ກຸກກິກ ບຸດດາໄຊ)

# ຍົກລະດັບພະນັກງານ ກບຜ ປະຈຳປີ 2024



(ສພຊ) - ກຳມາທິການ ບັນດາເຜົ່າ (ກບຜ) ໄດ້ຈັດກອງ ປະຊຸມເຝິກອົບຮົມຍົກຂັດຄວາມ ສາມາດ ປະຈຳປີ 2024 ໃຫ້ແກ່ ພະນັກງານພາຍໃນກຳມາທິການ ໃນວັນທີ 25-26 ທັນວານີ້ ທີ່ ເມືອງແກ້ວອຸດົມແຂວງວຽງຈັນ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ນາງທັດສະດາພອນຈັນທະມາດ ຮອງປະທານກຳມາທິການບັນດາ ເຜົ່າ ເຊິ່ງມີທ່ານຮອງປະທານ ກບຜ, ແຂກຖືກເຊີນຈາກພາຍ ໃນສະພາແຫ່ງຊາດ(ສພຊ), ສູນ ກາງແນວລາວສ້າງຊາດ ແລະ ກະ ຊວງພາຍໃນເຂົ້າຮ່ວມ 44 ທ່ານ.

ທ່ານນາງທັດສະດາພອນ ຈັນທະມາດ ກ່າວວ່າ: ກອງປະ ຊຸມຄັ້ງນີ້ ເປັນການຍົກສູງຂັດ ຄວາມສາມາດ, ເພີ່ມທັກສະໃນ ການປະຕິບັດໜ້າທີ່ວຽກງານ ຕາມພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ

ໜ້າທີ່ຂອງພະນັກງານ ເພື່ອຮັບ ປະກັນການເປັນເສນາທິການທີ່ ດີໃຫ້ແກ່ພະແນກ, ກົມ ກໍຄືກຳ ມາທິການ ໃຫ້ມີຄວາມເຂັ້ມແຂງ ຂຶ້ນເທື່ອລະກ້າວ ພ້ອມທັງເຊື່ອມ ຊຶມບັນດານິຕິກຳທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໃນ ຂົງເຂດວຽກງານຂອງກຳມາທິ ການບັນດາເຜົ່າ, ກະຊວງພາຍ ໃນ, ສູນກາງແນວລາວສ້າງຊາດ ເພື່ອນຳໄປຈັດຕັ້ງຜັນຂະຫຍາຍ ເຂົ້າໃນໜ້າທີ່ວຽກງານທີ່ຕົນຮັບ ຜິດຊອບ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຝັງ ການເຜີຍແຜ່ເນື້ອໃນມະຕິກອງ ປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ IX ກ່ຽວກັບວຽກງານພັດທະນາຊຸດ ນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກ ຍາກ, (ຮ່າງ) ມະຕິກອງປະຊຸມ ສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 8 ຂອງ ສພຊ ຊຸດທີ IX ກ່ຽວກັບວຽກ

ງານ 3 ສ້າງ, ເຜີຍແຜ່ເນື້ອໃນ (ຮ່າງ) ປຶ້ມ 50 ຊຶນເຜົ່າໃນວົງ ຄະນາຍາດແຫ່ງສປປລາວ, ເນື້ອ ໃນວຽກງານແນວໂຮມ ແລະ ວຽກງານຊັ້ນຄົນ-ສັງຄົມ, ບົດ ຮຽນການແຍກໂຄງປະກອບການ ຈັດຕັ້ງ (ແຍກພະແນກ), ບາງ ເນື້ອໃນການກຳນົດຕຳແໜ່ງງານ ຂອງຂັ້ນພະແນກ, ບາງເນື້ອໃນ ຂອງດຳລັດວ່າດ້ວຍອົງການຈັດ ຕັ້ງສັງຄົມໃນໄລຍະຜ່ານມາ ຍົກ ໃຫ້ເຫັນດ້ານດີ, ດ້ານອ່ອນ, ຂໍ້ ຄົງຄ້າງ ແລະ ວິທີການແກ້ໄຂ.

ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ແລກປ່ຽນຄຳຄິດຄຳເຫັນ ຢ່າງກົງໄປກົງມາ ໂດຍສຸມໃສ່ ຈຸດປະສົງທີ່ບັນດາວິທະຍາກອນ ໄດ້ຍົກຂຶ້ນ ໃຫ້ໄດ້ຮັບປະສິດທິ ພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນສູງສຸດ.

**(ສອນສັກ ວັນວິໄຊ)**

## ຖອດຖອນ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ ຂອງ ສພຊ ແລະ ສພຂ ເພື່ອຄົ້ນ ຄວ້າ ແລະ ສະເໜີທິດທາງການ ປັບປຸງໃນຕໍ່ໜ້າ.

ທ່ານ ສຸບັນ ສະວະບຸດ ກ່າວວ່າ: ຕະຫຼອດໄລຍະຜ່ານມາ ທັງສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາ ປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ໄດ້ສຸມໃສ່ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານຕາມ ແຜນການດ້ວຍຄວາມຮັບຜິດ ຊອບສູງ ຄຽງຄູ່ກັບການກໍ່ສ້າງ, ບຳລຸງສ້າງສະມາຊິກສະພາ ກໍຄື ເສນາທິການເປັນປົກກະຕິຕໍ່ເນື່ອງ ດ້ວຍຮູບການ, ເນື້ອໃນຕ່າງໆ ໂດຍໄດ້ຮັບການຊ່ວຍເຫຼືອດ້ານ ທຶນຮອນ ແລະ ວິຊາການ ຈາກ ອົງການລັດແລະບັນດາອົງການ ຈັດຕັ້ງສາກົນ; ພ້ອມນັ້ນ, ກໍໄດ້ ເອົາໃຈໃສ່ປັບປຸງກົງຈັກການຈັດ ຕັ້ງ, ແບບແຜນວິທີເຮັດວຽກ ເພື່ອເຮັດສຳເລັດໜ້າທີ່ວຽກງານ ທີ່ໄດ້ຮັບມອບໝາຍ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຝັງ ການຖອດຖອນບົດຮຽນກ່ຽວ ກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານ ແລະ ສສຂ, ປະເມີນການປະຕິ ບັດພາລະບົດບາດຂອງ ສພຊ

ແລະ ສພຂ ໃນໄລຍະຜ່ານມາ ແລະ ກຳນົດທິດທາງປັບປຸງໃນ ຕໍ່ໜ້າ, ການຄຸ້ມຄອງການສ້າງ ຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ ສພຊ ແລະ ສພຂ ຢ່າງມີຍຸດທະສາດ, ປະສິດທິພາບໃນການປະສານງານ ດ້ານວຽກງານຂອງບັນດາກຳມາ ທິການຂອງ ສພຊ ແລະ ສພຂ; ຈາກນັ້ນ, ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ສຸມສະ ຕິປັນຍາເຂົ້າໃນການຄົ້ນຄວ້າ, ປະກອບຄຳເຫັນຢ່າງມີຈຸດສຸມ ແລະ ເລິກເຊິ່ງເພື່ອເປັນພື້ນຖານ ໃຫ້ກວດສອບນຳໄປຄົ້ນຄວ້າແລະ ຊອບສູງ ຄຽງຄູ່ກັບການກໍ່ສ້າງ, ບຳລຸງສ້າງສະມາຊິກສະພາ ກໍຄື ເສນາທິການເປັນປົກກະຕິຕໍ່ເນື່ອງ ດ້ວຍຮູບການ, ເນື້ອໃນຕ່າງໆ ໂດຍໄດ້ຮັບການຊ່ວຍເຫຼືອດ້ານ ທຶນຮອນ ແລະ ວິຊາການ ຈາກ ອົງການລັດແລະບັນດາອົງການ ຈັດຕັ້ງສາກົນ; ພ້ອມນັ້ນ, ກໍໄດ້ ເອົາໃຈໃສ່ປັບປຸງກົງຈັກການຈັດ ຕັ້ງ, ແບບແຜນວິທີເຮັດວຽກ ເພື່ອເຮັດສຳເລັດໜ້າທີ່ວຽກງານ ທີ່ໄດ້ຮັບມອບໝາຍ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຝັງ ການຖອດຖອນບົດຮຽນກ່ຽວ ກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານ ແລະ ສສຂ, ປະເມີນການປະຕິ ບັດພາລະບົດບາດຂອງ ສພຊ

ທ່ານ ຄຳໃບ ດຳລັດ ໄດ້ ມີຄຳເຫັນໂອ້ລົມຕໍ່ທີ່ປະຊຸມ ໂດຍ ເນັ້ນໜັກໃຫ້ກຳມາທິການວຽກ ງານສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ພົວພັນປະສານສົມທົບກັບສະຖາ ບັນຄົ້ນຄວ້ານິຕິກຳ, ບັນດາກຳ ມາທິການ, ຄະນະເລຂາທິການ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ໃນການຈັດກອງປະຊຸມເຝິກອົບ ຮົມ, ສຳມະນາ ໃຫ້ມີຄຸນນະພາບ, ມີປະສິດທິຜົນ; ຄົ້ນຄວ້າເບິ່ງຄືນ ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຂອງ ສສຊ, ສສຂ ແລະ ບັນດາກົງຈັກ ພາຍໃນສະພາແຫ່ງຊາດ, ສະພາ ປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງຕາມພາລະ ບົດບາດ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງ ຕົນ ເຫັນວ່າບັນຫາໃດທີ່ຍັງອ່ອນ, ຍັງຄົງຄ້າງ ທີ່ ສສຊ ແລະ ສສຂ ປະຕິບັດບໍ່ທັນໄດ້ຕາມເນື້ອໃນ ຈິດໃຈທີ່ກົດໝາຍ, ນິຕິກຳກ່ຽວ ຂ້ອງກຳນົດໄວ້ເພື່ອຈະໄດ້ສືບຕໍ່ ເຝິກອົບຮົມ ຫຼື ສຳມະນາ, ກຳ ມາທິການ ແລະ ສຳມະນາ, ເອົາຜູ້ ເຝິກ (ວິທະຍາກອນ) ທີ່ມີຄວາມ ຮູ້, ປະສິດທິພາບດ້ານນັ້ນ ເປັນຜູ້ ບັນລະຍາຍ; ເລືອກເຝິກເອົາຜູ້ ທີ່ມີຄວາມຮູ້, ມີຄວາມສາມາດ ຢູ່ແຕ່ລະຂົງເຂດມາເຝິກຢ່າງຈິງ ຈິງ ເພື່ອສາມາດເປັນວິທະຍາ ກອນໃນຕໍ່ໜ້າ.

# ເປີດຊຸດຮຽນພາສາຫວຽດນາມ ໃຫ້ພະນັກງານສະພາແຫ່ງຊາດລາວ



(ສພຊ) - ຕອນເຊົ້າວັນ ມຸດທີ 4 ທັນວາຜ່ານມາ ທີ່ນະ ຄວນຫຼວງຮ່າໂນ້ຍ, ຫ້ອງວ່າການ ສະພາແຫ່ງຊາດຫວຽດນາມແລະ ມະຫາວິທະຍາໄລຮ່າໂນ້ຍໄດ້ຈັດ ມິຕິເປີດຊຸດຮຽນພາສາຫວຽດ ນາມໄລຍະສັ້ນ ໃຫ້ແກ່ພະນັກ ງານສະພາແຫ່ງຊາດລາວ ຈຳ ນວນ 12 ສະຫາຍ, ຍິງ 6 ສະ ຫາຍ ເຊິ່ງເປັນໜຶ່ງໃນບັນດາ ການເຄື່ອນໄຫວປະຕິບັດຕາມຂໍ້ ຕົກລົງການຮ່ວມມືລະຫວ່າງຫ້ອງ ວ່າການສະພາແຫ່ງຊາດຫວຽດ ນາມ ແລະ ຄະນະເລຂາທິການ ສະພາແຫ່ງຊາດລາວ.

ສະຫາຍ ຫງວຽນ ແໜ້ງ ຮຸ່ງ (Nguyễn Mạnh Hùng) ຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງວ່າການສະພາ ແຫ່ງຊາດຫວຽດນາມ ກ່າວຄຳ ເຫັນໃນມິຕິເປີດຊຸດຮຽນວ່າ: ໃນຊຸມປີມື້ໆມານີ້, ການຮ່ວມມື ຫວຽດນາມ-ລາວ ໃນທຸກຂົງເຂດ ໄດ້ຮັບການເພີ່ມທະວີຂຶ້ນສູ່ລະ ດັບສູງໃໝ່ຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ; ຫ້ອງວ່າ ການສະພາແຫ່ງຊາດຫວຽດນາມ ແລະ ຄະນະເລຂາທິການສະພາ

ແຫ່ງຊາດລາວໄດ້ມີການເຄື່ອນ ໄຫວຮ່ວມມືກັນຫຼາຍຢ່າງ, ປະ ກອບສ່ວນຢ່າງຕັ້ງໜ້າເຂົ້າໃນ ການຊຸກຍູ້ການພົວພັນຕ່າງປະ ເທດລະຫວ່າງສະພາແຫ່ງຊາດ ສອງປະເທດ. ສະຫາຍເນັ້ນໜັກ ວ່າ ພາສາແມ່ນ “ກຸນແຈ” ໃນ ການຕິດຕໍ່ພົວພັນ, ແລກປ່ຽນ ລະຫວ່າງປະຊາຊົນ; ເຊື່ອໝັ້ນວ່າ ຜ່ານຫຼັກສູດພາສາຫວຽດນາມ, ພະນັກງານຂອງຄະນະເລຂາທິ ການສະພາແຫ່ງຊາດລາວຈະຮັກ ແພງພາສາຫວຽດນາມ, ເຂົ້າໃຈ ວັດທະນະທຳຫວຽດນາມຫຼາຍ ຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ ໂດຍສະເພາະໄດ້ ປະກອບສ່ວນຢ່າງຕັ້ງໜ້າໃຫ້ແກ່ ການປະຕິບັດບັນດາການເຄື່ອນ ໄຫວຮ່ວມມືລະຫວ່າງສອງອົງ ການເສນາທິການຊ່ວຍວຽກຂອງ ສະພາແຫ່ງຊາດ 2 ປະເທດ. ຫ້ອງ ວ່າການສະພາແຫ່ງຊາດຫວຽດ ນາມແລະບັນດາອາຈານມະຫາ ວິທະຍາໄລຮ່າໂນ້ຍ ພ້ອມແລ້ວ ທີ່ຈະສະໜັບສະໜູນ ແລະ ສ້າງ ສະພາບແວດລ້ອມດ້ານພາສາທີ່ ດີທີ່ສຸດໃຫ້ແກ່ນັກສຶກສາ ເພື່ອ

ບັນລຸເປົ້າໝາຍຂອງຫຼັກສູດ. ສະຫາຍ ເລືອງ ຫງິອກ ມິງ (Luong Ngoc Minh) ຮອງອະທິການບໍດີມະຫາວິທະ ຍາໄລຮ່າໂນ້ຍໃຫ້ຮູ້ວ່າ: ຫຼັກສູດ ເຝິກອົບຮົມພາສາຫວຽດນາມ ໃຫ້ແກ່ພະນັກງານຄະນະເລຂາທິ ການສະພາແຫ່ງຊາດລາວ ໄດ້ ຮັບການອອກແບບມາເປັນຜິເສດ ເພື່ອຕອບສະໜອງຄວາມຮຽກ ຮ້ອງຕ້ອງການສະເພາະຂອງຜູ້ ຮຽນ, ຊ່ວຍໃຫ້ນັກສຶກສາຫຼັງ ຈາກຮຽນຈົບຫຼັກສູດ ສາມາດ ນຳໃຊ້ໂຄງສ້າງພາສາທີ່ຫຼາກຫຼາຍ ໃນພາສາຫວຽດນາມໄດ້ຢ່າງຄ່ອງ ແຄ້ວ ເພື່ອແລກປ່ຽນ ແລະ ແປງ ບັນຊ້ມູນຂ່າວສານ; ມະຫາວິທະ ຍາໄລຮ່າໂນ້ຍ ໃຫ້ຄຳໝັ້ນສັນ ຍາວ່າຈະສ້າງເງື່ອນໄຂທີ່ດີທີ່ສຸດ ທາງດ້ານອາຈານ, ສິ່ງອຳນວຍ ຄວາມສະດວກ, ບໍລິການສະໜັບ ສະໜູນນັກສຶກສາ ເພື່ອບັນລຸເປົ້າ ໝາຍຂອງຫຼັກສູດ.

ຫຼັກສູດດັ່ງກ່າວຈະເລີ່ມ ແຕ່ວັນນີ້ຈົນເຖິງເດືອນມິຖຸນາ 2025.

ນຳສະເໜີທ່ານປະທານສະພາ ແຫ່ງຊາດພິຈາລະນາລົງລາຍຊື່ນ ໃນກົດໝາຍ 2 ສະບັບດັ່ງກ່າວ. ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ສຸມສະຕິ ບັນຍາຄົ້ນຄວ້າ, ສົນທະນາແລກ ປ່ຽນ ແຕ່ລະບັນຫາທີ່ ສສຊ ຕັ້ງ ຂຶ້ນ ແລະ ບັນຫາອື່ນໆ ຢ່າງເລິກ ເຊິ່ງ ແລະ ຮອບດ້ານ.

ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ໄດ້ຮັບ ການສະໜັບສະໜູນຊ່ວຍເຫຼືອ ທາງດ້ານງົບປະມານຈາກມູນນິ ທິເອເຊຍ (The Asia Founda- tion) ໂດຍຜ່ານກອງເລຂາ ຄຸ້ມຄອງແຫຼ່ງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າ ໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ.

**(ນາງ ອານິຕາ ມ່ວນສະຫວັດ)**

## ຮຽບຮຽງ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ສຳນັກງານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ພ້ອມດ້ວຍຄະນະກົມ, ຄະນະ ພະແນກ ແລະ ພະນັກງານຈາກ ສພຊແລະພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເຂົ້າຮ່ວມ 50 ກວ່າທ່ານ; ທັງນີ້, ກໍເພື່ອນຳເອົາຄຳເຫັນຂອງສະ ມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ສສຊ) ທີ່ໄດ້ປະກອບໃສ່ຮ່າງກົດໝາຍ ສອງສະບັບນີ້ມາພິຈາລະນາ, ປັບ ປຸງໃສ່ເນື້ອໃນສອງຮ່າງກົດໝາຍ ໃຫ້ມີຄວາມຈະແຈ້ງ, ຄົບຖ້ວນ ແລະ ຮັດກຸມ.

ທ່ານ ສຈ. ປອ. ຈະເລີນ

ເຍຍປາວເຮີ ກ່າວວ່າ: ກອງປະ ຊຸມຄັ້ງນີ້ ຈະໄດ້ພິຈາລະນາຄືນ ບັນດາຄຳເຫັນຂອງສະມາຊິກສະ ພາແຫ່ງຊາດ ທີ່ຄະນະຮັບຜິດ ຊອບເຫັນດີ ຫຼື ບໍ່ປັບປຸງຕາມ ການສະເໜີ ແລະ ບັນຫາອື່ນທີ່ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດບໍ່ໄດ້ ຍົກຂຶ້ນ; ແຕ່ຫາກຍັງເຫັນວ່າເນື້ອ ໃນໃດຍັງບໍ່ສອດຄ່ອງ, ບໍ່ຄົບຖ້ວນ ຫຼືການຂຽນຍັງບໍ່ຖືກຕ້ອງກໍຈະ ໄດ້ປັບປຸງ ແລະ ຮຽບຮຽງຄືນ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ເນື້ອໃນກົດ ໝາຍມີຄວາມຈະແຈ້ງ, ຮັດກຸມ ແລະ ສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້ ແລ້ວລາຍງານຕໍ່ກອງປະຊຸມຄະ ນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ເພື່ອ

ນຳສະເໜີທ່ານປະທານສະພາ ແຫ່ງຊາດພິຈາລະນາລົງລາຍຊື່ນ ໃນກົດໝາຍ 2 ສະບັບດັ່ງກ່າວ. ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ສຸມສະຕິ ບັນຍາຄົ້ນຄວ້າ, ສົນທະນາແລກ ປ່ຽນ ແຕ່ລະບັນຫາທີ່ ສສຊ ຕັ້ງ ຂຶ້ນ ແລະ ບັນຫາອື່ນໆ ຢ່າງເລິກ ເຊິ່ງ ແລະ ຮອບດ້ານ.

ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ໄດ້ຮັບ ການສະໜັບສະໜູນຊ່ວຍເຫຼືອ ທາງດ້ານງົບປະມານຈາກມູນນິ ທິເອເຊຍ (The Asia Founda- tion) ໂດຍຜ່ານກອງເລຂາ ຄຸ້ມຄອງແຫຼ່ງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າ ໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ.

**(ນາງ ອານິຕາ ມ່ວນສະຫວັດ)**

# ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ II ກຳມະບານຮາກຖານ ສນສ



(ສພຊ) - ກອງປະຊຸມ ໃຫຍ່ຄັ້ງທີ II ຂອງກຳມະບານ ຮາກຖານສະຖາບັນຄວ້ານິຕິ ກຳສະພາແຫ່ງຊາດ (ສນສ) ໄດ້ ຈັດຂຶ້ນເມື່ອວັນທີ 20 ທັນວາ ຜ່ານມາ ໂດຍການເປັນປະທານ ຂອງສະຫາຍບໍ່ຫານປະເສີດປະ ຫານກຳມະບານຮາກຖານ ສນສ; ມີສະຫາຍ ສິນທະລາ ຫຼ້າສຸກສະ ໄໝ ເລຂາໜ່ວຍພັກຮາກຖານ ສນສ, ສະຫາຍ ໂພສີ ເຕັມເມ ລາດ ຕາງໜ້າຄະນະບໍລິຫານງານ ສະຫະພັນກຳມະບານສະພາແຫ່ງ ຊາດ (ສພຊ) ແລະ ຕາງໜ້າກຳ ມະບານຮາກຖານພາຍໃນ ສພຊ ເຂົ້າຮ່ວມທັງໝົດ 24 ສະຫາຍ, ຍິງ 7 ສະຫາຍ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ພິຈາລະ ນາ ແລະ ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍ ງານການເມືອງຂອງກຳມະບານ ຮາກຖານ ສນສ ເຊິ່ງປະກອບມີ 2 ພາກຄື: ພາກທີ 1 ຕີລາຄາສະ ພາບການເຄື່ອນໄຫວໃນໄລຍະ ປີ 2019-2024 ເຊິ່ງຍົກໃຫ້ ເຫັນດ້ານດີຜົນງານຕ່າງໆທີ່ກຳ ມະບານຮາກຖານຍາດມາໄດ້ ພ້ອມດຽວກັນນັ້ນ, ກໍຍົກໃຫ້ ເຫັນດ້ານຂໍ້ຄົງຄ້າງ ແລະ ບັນດາ ສາເຫດທີ່ຈະຕ້ອງໄດ້ປັບປຸງແກ້ ໄຂ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ການເຄື່ອນ ໄຫວຂອງກຳມະບານຮາກຖານ

ດີຂຶ້ນ; ພາກທີ 2 ກຳນົດທິດທາງ ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານໃນໄລ ຍະ 5 ປີ (2025-2029) ຕົ້ນ ຕໍ່ແມ່ນການເພີ່ມທະວີສຶກສາອົບ ຮົມການເມືອງ-ແນວຄິດ, ການ ພັດທະນາວຽກງານກຳມະບານ ຕິດພັນກັບການເປັນເສນາທິການ ໃຫ້ແກ່ໜ່ວຍພັກຮາກຖານ ໄປ ພ້ອມໆກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ເນື້ອໃນຂໍ້ແຂ່ງຂັນ 5 ເປັນເຈົ້າ. ນອກນີ້, ຍັງໄດ້ຮັບຟັງການຜ່ານ ບົດສຳຫຼວດຂອງຄະນະກຳມະ ບານຮາກຖານ ກ່ຽວກັບການຊື້ ນຳ-ນຳພາຕໍ່ວຽກງານກຳມະບານ ຕະຫຼອດ 5 ປີຜ່ານມາ ເຊິ່ງກໍມີ ດ້ານດີ, ຜົນງານ, ຂໍ້ຄົງຄ້າງ ແລະ ບົດຮຽນຖອດຖອນໄດ້ຈຳນວນ ໜຶ່ງ ທີ່ຄະນະກຳມະບານຮາກ ຖານຊຸດໃໝ່ຈະຕ້ອງນຳໄປເປັນ ບົດຮຽນແລະສືບຕໍ່ປັບປຸງແກ້ໄຂ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ແກ່ການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດມະຕິກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງ ນີ້ບັນລຸຕາມຄາດໝາຍທ້ອງຖິ່ນໄວ້.

ຜູ້ແທນກອງປະຊຸມ 18 ສະຫາຍ, ຍິງ 9 ສະຫາຍ ໄດ້ບ່ອນ ບັດຄັດເລືອກເອົາຄະນະກຳມະ ບານຮາກຖານ ສນສ ຊຸດໃໝ່ ເຊິ່ງປະກອບມີ 5 ສະຫາຍ, ຍິງ 2 ສະຫາຍ ຄື: ສະ ຫາຍ ລິງທ່າວ ຕົງປາວທ່າເປັນປະທານ, ສະຫາຍ ນາງ ພຸວະລີ ພຸນສະຫວັນ ເປັນ

ຮອງປະທານ ທັງເປັນປະທານ ກວດກາ, ສະຫາຍ ຈິດຕະກອນ ໄຊຍະສິດເປັນຮອງປະທານ, ສະ ຫາຍ ນາງ ພຸດສະຫວັນ ວົງນະ ລາດ ແລະ ສະຫາຍ ບຸນໜາ ອິນ ທະວົງ ເປັນຄະນະ.

ສະຫາຍ ສິນທະລາ ຫຼ້າ ສຸກສະໄໝ ໄດ້ສະແດງຄວາມ ຍ້ອງຍໍຊົມເຊີຍຕໍ່ຜົນສຳເລັດການ ເຄື່ອນໄຫວຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໜ້າ ທຳວຽກງານຂອງກຳມະບານຮາກ ຖານ ສນສ ທີ່ສາມາດຍາດມາ ໄດ້ໃນໄລຍະ 5 ປີຜ່ານມາ ແລະ ເນັ້ນໜັກໃຫ້ເພີ່ມທະວີການຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດພາລະບົດບາດກຳມະ ບານໃຫ້ສອດຄ່ອງກົມກຽວກັບ ສິດ, ໜ້າທີ່ຂອງຕົນ; ເອົາໃຈໃສ່ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເນື້ອໃນຂໍ້ແຂ່ງຂັນ 5 ເປັນເຈົ້າຂອງກຳມະບານ ໄປ ຄວບຄູ່ກັບການປະຕິບັດເນື້ອໃນ ຂໍ້ແຂ່ງຂັນຮັກຊາດແລະພັດທະ ນາ. ນອກນັ້ນ, ຍັງຮຽກຮ້ອງ ໜ່ວຍພັກຮາກຖານ ໃຫ້ການ ຊ່ວຍເຫຼືອອົງການຈັດຕັ້ງກຳມະ ບານຕື່ມນັບທັງການສຶກສາອົບ ຮົມການເມືອງ-ແນວຄິດ ເພື່ອ ໃຫ້ອົງການຈັດຕັ້ງກຳມະບານ ເຄື່ອນໄຫວມີປະສິດທິຜົນສູງ ຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ.

### (ສອນສັກ ວັນວິໄຊ)

ທະນະອຳນວຍຄວາມສະດວກ ໃນການໄປໂຮງຮຽນຂອງນັ້ນອີງ ນັກຮຽນ; ສະຫາຍຍັງກ່າວຕື່ມ ວ່າ: ໃນອະນາຄົດ ຈະສືບຕໍ່ລົງ ເລິກການຮ່ວມມື ແລະ ແລກ ປ່ຽນຖອດຖອນບົດຮຽນນຳ ສປປຈີນ ໂດຍສະເພາະແມ່ນການ ພັດທະນາການສຶກສາຢູ່ເຂດຊົນ ນະບົດ ແລະ ການແກ້ໄຂຄວາມ ທຸກຍາກ.

ຕາງໜ້າກອງທຶນຈີນເພື່ອ ພັດທະນາຊົນນະບົດ ໄດ້ສະແດງ ເຈດຈຳນົງທີ່ຈະສືບຕໍ່ຊ່ວຍເຫຼືອ ອຸປະກອນການສຶກສາໃຫ້ແກ່ນັກ ຮຽນລາວໃນຕໍ່ໜ້າ ໂດຍສະເພາະ ແມ່ນລິດຕິບ, ຖົງປື້ມ, ບໍ່ນ້ຳສະ ອາດ ແລະ ຈະສົ່ງອາສາສະໝັກ ດ້ານກະສິກຳເພື່ອມາຊ່ວຍເຫຼືອ ປະຊາຊົນລາວ.

### (ນາງ ອາລິນ ສຸພິມມະປະດິດ)

# ຜົນສຳເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 8 ສປປ ຊຸດທີ II



(ສພຊ) - ພາຍຫຼັງທີ່ດຳ ເນີນມາເປັນເວລາ 6 ວັນເຄິ່ງ, ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອ ທີ 8 ຂອງສະພາປະຊາຊົນນະ ຄອນຫຼວງວຽງຈັນ (ສປປ) ຊຸດ ທີ II ໄດ້ປິດລົງຢ່າງເປັນທາງການ ໃນວັນທີ 24 ທັນວານີ້ ໂດຍ ການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ນາງ ລຳພອຍ ສີອັກຄະຈັນ ຮອງປະ ຫານສະພາປະຊາຊົນນະຄອນ ຫຼວງວຽງຈັນ; ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານ ອາດສະພິງທອງສິມິດດອນເຈົ້າ ຄອງນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ບັນ ດາການນຳພັກ-ລັດຂັ້ນນວ, ສະ ມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດປະຈຳເຂດ ເລືອກຕັ້ງທີ 1, ສະມາຊິກສະພາ ປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ແລະ ແຂກຖືກເຊີນ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ຄົ້ນຄວ້າ, ພິຈາລະນາ ແລະ ຮັບຮອງເອົາ ບັນຫາສຳຄັນຂອງນະຄອນຫຼວງ ວຽງຈັນຄື: 1. ບົດລາຍງານຂອງ ອົງການປົກຄອງ ກ່ຽວກັບການ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາ ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, ແຜນງົບປະ ມານປະຈຳປີ 2024 ແລະ ທິດ ທາງແຜນການປະຈຳປີ 2025, ແຜນການລົງທຶນຂອງລັດປະຈຳ ປີ 2025, ແຜນຄາດຄະເນການ ນຳໃຊ້ເງິນເກີນແຜນປະຈຳປີ 2024 ແລະ ຕິດພັນກັບການຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດ 2 ວາລະແຫ່ງຊາດ; 2. ບົດລາຍງານການຈັດຕັ້ງປະ ຕິບັດວຽກງານພັດທະນາຊົນນະ ບົດແລະແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ ປະຈຳປີ 2024 ແລະ ທິດທາງ ແຜນການປະຈຳປີ 2025; 3. ບົດລາຍງານການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ວຽກງານປະຈຳປີ 2024 ແລະ ທິດທາງແຜນການປະຈຳປີ 2025, ບົດລາຍງານຜົນຂອງການກວດ ສອບຄືນ ແລະ ການສະຫຼຸບງົບ ປະມານຂາດຕົວປະຈຳປີ 2023 ຂອງອົງການກວດສອບປະຈຳ ພາກກາງ 1; 4. ບົດລາຍງານ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານ ກວດກາປະຈຳປີ 2024 ແລະ ທິດທາງແຜນການປີ 2025 ຂອງ ອົງການກວດກາລັດນວ; 5. ບົດ ລາຍງານການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແຜນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ປະຈຳປີ 2024 ແລະ ທິດທາງ ແຜນການປະຈຳປີ 2025 ຂອງ ອົງການໄອຍະການປະຊາຊົນພາກ ກາງ, ອົງການໄອຍະການປະຊາ ຊົນ ນວ, ສານປະຊາຊົນພາກ ກາງ, ສານປະຊາຊົນ ນວ ແລະ ກອງປະຕິບັດຄຳຕັດສິນຂອງສານ ນວ; 6. ບົດລາຍງານການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດແຜນການເຄື່ອນໄຫວ ວຽກງານປະຈຳປີ 2024 ແລະ ທິດທາງແຜນການປະຈຳປີ 2025

ຂອງ ສປປ ຊຸດທີ II; 7. ຮ່າງ ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາປະຊາຊົນ ວ່າດ້ວຍການດຳເນີນກອງປະຊຸມ ຂອງສະພາປະຊາຊົນ ແລະ ການ ລົງພົບປະຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງ; 8. ຮ່າງຂໍ້ຕົກລົງວ່າດ້ວຍກອງທຶນ ຄຸ້ມຄອງໄພພິບັດນະຄອນຫຼວງ ວຽງຈັນ.

ກອງປະຊຸມຍັງໄດ້ຮັບຟັງ: 1. ການປະກອບຄຳເຫັນຂອງອົງ ການແນວລາວສ້າງຊາດນະຄອນ ຫຼວງວຽງຈັນກ່ຽວກັບການເຄື່ອນ ໄຫວວຽກງານຂອງສະພາປະຊາ ຊົນ. 2. ບົດລາຍງານການປະ ເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດບັນ ດານິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍທີ່ສະພາ ປະຊາຊົນໄດ້ຮັບຮອງ 2 ສະບັບ ຄື: ຂໍ້ຕົກລົງຂອງທ່ານເຈົ້າຄອງ ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ວ່າດ້ວຍ ການປະເມີນລາຄາທີ່ດິນທົ່ວນະ ຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ສະບັບເລກ ທີ 142/ຈນວ, ລົງວັນທີ 26 ກຸມພາ 2021; ຂໍ້ຕົກລົງຂອງ ທ່ານເຈົ້າຄອງນະຄອນຫຼວງວຽງ ຈັນ ວ່າດ້ວຍການພັດທະນາແລະ ຄຸ້ມຄອງເຂດສະຫງວນຄອງນ້ຳ ວຽງຈັນ, ສະບັບເລກທີ 0966/ ຈນວ, ລົງວັນທີ 11 ພະຈິກ 2019. 3. ການລາຍງານ, ຊື້ ແຈງບັນຫາສຳຄັນຕ່າງໆຂອງນະ ຄອນຫຼວງ ເປັນຕົ້ນ: 1) ການ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວາລະແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງ ຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ການ ເງິນ ທີ່ຕິດພັນກັບການກຳນົດ ແຜນວຽກຈຸດສຸມ, ບຸລິມະສິດ ເພື່ອຈັດຕັ້ງວາລະແຫ່ງຊາດວ່າ ດ້ວຍການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງ ຍາກດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນ ເຂົ້າ ໃນແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ- ສອບຄືນ ແລະ ການສະຫຼຸບງົບ ປະມານຂາດຕົວປະຈຳປີ 2023 ຂອງທ່ານສະໄໝຮອດປີ 2025; 2) ມາດຕະການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ຕ້ານການຮົ່ວໄຫຼຂອງລາຍຮັບງົບ ປະມານແຫ່ງລັດແລະແຜນການ ຈັດສັນເງິນເກີນແຜນປີ 2024; 3) ການປະຕິບັດມາດຕະການ ແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານ ເສດຖະກິດ ໃຫ້ແກ່ພະນັກງານ ລັດ, ທະຫານ, ຕຳຫຼວດ; 4) ການ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວາລະແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງ ຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ການ ເງິນກ່ຽວກັບການສົ່ງເສີມການ ຜະລິດສິນຄ້າພາຍໃນ, ການກຳ ນົດໂຄງປະກອບລາຄາສິນຄ້າ ແລະ ການເຂົ້າຫາແຫຼ່ງທຶນສົ່ງ ເສີມວິສາຫະກິດຂະໜາດນ້ອຍ- ນວ; 5) ການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດວາລະແຫ່ງຊາດວ່າດ້ວຍ ການແກ້ໄຂບັນຫາຢາເສບຕິດ; 6) ການຄຸ້ມຄອງການນຳເຂົ້າສິນ

ຄ້າທີ່ມີສານຕັ້ງຕົ້ນປະເພດຢາເສບ ຕິດ ເປັນຕົ້ນ: ຢາສູບໄຟຟ້າ, ກາ ເຟປາຕີຄໍລາເຈນ, ປຸມເປົ້າ ແລະ ອື່ນໆ; 7) ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໂຄງການຂົນສົ່ງແບບຍືນຍົງໃນ ຕົວເມືອງ (ລິດເມດວນ BRT); ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍວ່າ ດ້ວຍຜັງເມືອງແລະແຜນຜັງເມືອງ ສະບັບທີ III ຂອງ ນວ ໄປຄຽງ ຄູ່ກັບການຈັດສັນຄວາມບໍ່ເປັນ ລະບຽບຮຽບ ຮ້ອຍໃນສັງຄົມ; 9) ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການ ກໍ່ສ້າງຂະຫຍາຍນ້ຳປະປາຈີນາຍ ໂມ້ ແລະ ທໍ່ສົ່ງນະຄອນຫຼວງ ທີ່ ນຳໃຊ້ເງິນກູ້ຢືມຈາກລັດຖະບານ ຍີ່ປຸ່ນ; 10) ມາດຕະການໃນການ ຄຸ້ມຄອງການຂຸດຄົ້ນແຮ່ທາດຢູ່ ນວ ຕິດພັນກັບການນຳໃຊ້ງົບ ປະມານພັດທະນາທ້ອງຖິ່ນແລະ ພັດທະນາຊຸມຊົນ; 11) ສະພາບ ການສຶກສາໃນ ນວ ທີ່ຕິດພັນ ກັບການປະລະການຮຽນຂອງນັກ ຮຽນຊັ້ນ ມ ຕົ້ນ ແລະ ມ ປາຍປະ ຈຳສິກປີ 2023 -2024 ແລະ ທິດທາງແຜນການປະຈຳສິກປີ 2024-2025; 12) ວິທີການ ຫຼື ມາດຕະການແກ້ໄຂໃຫ້ຖືກ ຕ້ອງຕາມກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການ ປະຕິບັດຄຳຕັດສິນຂອງສານໂດຍ ສະເພາະແມ່ນຄຳຕັດສິນຂອງສານ ທີ່ຄ້າງປະຕິບັດຫຼາຍປີ; ວິທີການ ແກ້ໄຂກໍລະນີຜູ້ຖືກປະຕິບັດຄຳ ຕັດສິນຂອງສານ ໄດ້ເອົາຕົວຫຼື ຫຼີກ ຫຼື ຫຼີບໜີ ເພື່ອໃຫ້ຄຳຕັດ ສິນຂອງສານໄດ້ຮັບການປະຕິ ບັດຖືກຕ້ອງ, ຄົບຖ້ວນ, ທົ່ວເຖິງ ແລະ ທັນເວລາ; 13) ການຕິດ ຕາມກວດກາການດຳເນີນຄະດີ ຂອງອົງການສືບສວນ-ສອບສວນ ຂັ້ນສູນ ກາງໃນໄລຍະຜ່ານມາ ໄດ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແນວໃດ, ມີ ຄວາມສະດວກແລະຄວາມຫຍຸ້ງ ຍາກແນວໃດ?; 14) ກົນໄກ ການປະສານງານລະຫວ່າງສານ ປະຊາຊົນກັບຄຳຍາດຄຸມຂັງ-ດັດ ສ້າງ ກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງສານ ເຄື່ອນທີ່, ການເອົາຜູ້ຖືກຫາມາ ຕັດສິນຢູ່ສານ ແລະ ການສົ່ງປະ ເດີນ ຫຼື ຄຳຕັດສິນໃຫ້ຄຳຍາດຄຸມ ຂັງ-ດັດສ້າງ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ ມີຄວາມກົມກຽວຕາມຂັ້ນຕອນ ຂອງກົດໝາຍ. ນອກນັ້ນ, ຍັງ ຮັບຟັງການຊີ້ແຈງບາງບັນຫາສຳ ຄັນຈາກອົງການປົກຄອງ, ສານ ປະຊາຊົນ, ອົງການໄອຍະການ ປະຊາຊົນແລະພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວ ຂ້ອງແລະ ມອບໃຫ້ບາງພະແນກ ການລາຍງານຊີ້ແຈງເປັນລາຍ ລັກອັກສອນຕື່ມອີກ.

### (ນາງ ອາລິນ ສຸພິມມະປະດິດ)

**ພິທີ...**  
(ດຳລາຍໜ້າ 1)  
ຕິພາບແລະສາມັກຄີຂອງລາວ, ຕາງໜ້າກ່າວມອບໂດຍສະຫາຍ ນາງ ຢວນ (Lin yuan) ຕາງໜ້າມູນນິທິຈີນເພື່ອພັດທະ ນາຊົນນະບົດ ເຊິ່ງມີຕາງໜ້າຄະ ນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດປະ ຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທົ່ວປະເທດ, ຄະ ນະບໍລິຫານງານຄະນະສັນຕິພາບ ແລະ ສາມັກຄີຂອງລາວ, ພະນັກ ງານຈາກຄະນະພິວິດຕ່າງປະ ເທດສູນກາງພັກ, ກະຊວງສຶກ ສາທິການ ແລະ ກິລາ, ພະແນກ ສຶກສາທິການ ແລະ ກິລາ ນະ ຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ຄູອາຈານ ແລະ ນັກຮຽນມາຈາກບັນດາ ໂຮງຮຽນປະຖົມສົມບູນແລະໂຮງ ຮຽນມັດທະຍົມສົມບູນຂອງນະ

# ສພຂ ຫຼວງນໍ້າທາ ຕິດຕາມກວດກາອຽກງານ ຂົງເຂດວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມ ແລະ ບັນດາເຜົ່າ



(ສພຂ) - ວັນທີ 28-29 ພະຈິກ 2024 ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມ ເມືອງວຽງພູຄາ, ຄະນະກຳມະການວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມແລະ ບັນດາເຜົ່າຂອງສະພາປະຊາຊົນ ແຂວງ (ສພຂ) ຫຼວງນໍ້າທາ ໄດ້ ຈັດກອງປະຊຸມເພື່ອຕິດຕາມກວດ ກາການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກ ງານພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະ ນຸດຂອງແຂວງ ໂດຍການເປັນ ປະທານຂອງທ່ານ ນາງ ອຸ່ນຫຼ້າ ອຽງລໍລາດ ຮອງປະທານ ສພຂ ຜູ້ຊີ້ນຳວຽກງານຂົງເຂດວັດທະ ນະທຳ-ສັງຄົມແລະ ບັນດາເຜົ່າ; ເຂົ້າຮ່ວມມີບັນດາທ່ານສະມາຊິກ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງປະຈຳເຂດ ເລືອກຕັ້ງເມືອງ, ຫົວໜ້າ ແລະ ຮອງຫົວໜ້າພະແນກການຂົງເຂດ ວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມຂອງແຂວງ, ຫົວໜ້າ ແລະ ຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງ ການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງເມືອງ.

ກາງຄັ້ງນີ້ ໄດ້ຮັບຟັງການລາຍງານ ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາຊັບພະ ຍາກອນມະນຸດ 5 ປີຄັ້ງທີ IX (2021-2025) ແລະ ການພັດ ທະນາຄວາມຮູ້ພື້ນຖານດ້ານການ ສຶກສາ ແລະ ທັກສະວິຊາຊີບ ຈາກພະແນກສຶກສາທິການ ແລະ ກິລາແຂວງ, ການກໍ່ສ້າງ ແລະ ຄຸ້ມຄອງພະນັກງານ-ລັດຖະກອນ ຂອງແຂວງ ໃຫ້ມີປະສິດທິພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນ ຈາກຄະນະ ຈັດຕັ້ງແຂວງ, ການອະນຸຮັກ ແລະ ສົ່ງເສີມຄຸນຄ່າອັນດີງາມ ຂອງຊາດໃຫ້ທົ່ວປວງຊືນ ຈາກ ພະແນກຖະແຫຼງຂ່າວ, ວັດທະ ນະທຳ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວແຂວງ, ການພັດທະນາແຮງງານ ແລະ ເພີ່ມຜະລິດຕະພາບແຮງງານເພື່ອ ຕອບສະໜອງຄວາມຕ້ອງການ ຂອງຕະຫຼາດແຮງງານແຕ່ລະໄລ ຍະ ຈາກພະແນກແຮງງານ ແລະ ສະຫວັດດີການສັງຄົມແຂວງ,

ການປະຕິບັດບົດບາດການຕິດ ຕາມກວດກາຂອງ ສພຂ ກ່ຽວ ກັບວຽກງານພັດທະນາຊັບພະ ຍາກອນມະນຸດພາຍໃນເມືອງ; ພ້ອມດຽວກັນ, ຍັງໄດ້ຮັບຟັງການ ລາຍງານຕາມຄຳຖາມເຈາະຈົ້ມ ຂອງຄະນະກຳມະການວັດທະນະ ທຳ-ສັງຄົມ ແລະ ບັນດາເຜົ່າ. ຈາກນັ້ນ, ບັນດາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ ແລກປ່ຽນ ແລະ ປະກອບຄຳຄິດ ເຫັນຕໍ່ວຽກງານຂົງເຂດຂອງຕົນ ຢ່າງມີຈຸດສຸມ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ການ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານພາຍໃນ ແຂວງ, ເມືອງ ມີຄຸນນະພາບ, ຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ ແລະ ມີ ຜົນສຳເລັດຕາມລະດັບຄາດໝາຍ. ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ໄດ້ຮັບ ການສະໜັບສະໜູນຈາກໂຄງ ການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ ສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະ ຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ຫຼື ສະເຕັບສ໌ (STEPS).

## ຍົກຄວາມສາມາດພາວະການເປັນຜູ້ນຳ, ວຽກງານສື່



(ສພຂ) - ວັນທີ 9-10 ທັນວາ 2024 ທີ່ເມືອງຄຸນຄຳ, ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຂ) ຄຳມ່ວນ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມເຝິກ ອົບຮົມພາວະການເປັນຜູ້ນຳແລະ ວຽກງານສື່ມວນຊົນ ໃຫ້ແກ່ສະ ມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສສຂ) ແລະ ເສນາທິການຊ່ວຍ ວຽກ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງ ທ່ານ ບົວພັນ ແສງຈັນ ຮອງປະ ທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງຄຳ ມ່ວນ; ມີທ່ານ ສິງຕັນ ໄຊລືຊິງ ຮອງປະທານສພຂຫຼວງພະບາງ, ທ່ານ ແກ້ວບຸນຂວັນ ໄຊຍະວິງ ສາ ເຈົ້າເມືອງຄຸນຄຳ, ບັນດາ ທ່ານຄະນະປະຈຳສພຂຄຳມ່ວນ, ສສຂ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ 10 ເມືອງຂອງແຂວງຄຳມ່ວນ, ສສຂ ຫຼວງພະບາງ, ວິທະຍາກອນ ແລະ ພະນັກງານເສນາທິການຊ່ວຍ

ວຽກຂອງ ສພຂ ຄຳມ່ວນ ແລະ ຫຼວງພະບາງ ລວມຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມ ທັງໝົດ 97 ທ່ານ, ຍິງ 41 ທ່ານ. ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຟັງ ການສະເໜີຄວາມຮູ້ພື້ນຖານໃນ ການເປັນຜູ້ນຳ ແລະ ພາວະການ ເປັນຜູ້ນຳ; ຄວາມຮູ້ພື້ນຖານກ່ຽວ ກັບບົດບາດຍິງ-ຊາຍ, ການເຊື່ອມ ທັດສະນະບົດບາດຍິງ-ຊາຍ ເຂົ້າ ໃນການພັດທະນາ ແລະ ເຄື່ອງ ມືໃນການເຊື່ອມບົດບາດຍິງ- ຊາຍເຂົ້າໃນການວາງແຜນ; ເຕັກ ນິກການເກັບກຳພາບເພື່ອຍົກສູງ ບົດບາດຂອງເພດຍິງ ໂຄສະນາ ຜ່ານສື່ສັງຄົມອອນລາຍໃນການ ສົ່ງເສີມວຽກງານຄວາມສະເໝີ ພາບລະຫວ່າງຍິງ-ຊາຍ. ຈາກນັ້ນ, ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ສຸມໃສ່ຄຳວ່າ, ປະກອບຄຳຄິດຄຳເຫັນແລະ ສິນ ທະນາແລກປ່ຽນບົດຮຽນກັບວິ

ທະຍາກອນໃນແຕ່ລະຫົວຂໍ້. ໃນຕອນທ້າຍ, ທ່ານ ບົວພັນ ແສງຈັນ ໄດ້ມີຄຳເຫັນ ສະຫຼຸບວ່າ ກອງປະຊຸມເຝິກອົບ ຮົມຄັ້ງນີ້ ເຖິງວ່າຈະດຳເນີນພຽງ ແຕ່ 2 ວັນກໍຕາມ, ແຕ່ເຊື່ອໝັ້ນ ວ່າບັນດາທ່ານຜູ້ແທນ ແລະ ເສ ນາທິການຂອງສະພາປະຊາຊົນ ແຂວງຈະນຳເອົາເນື້ອໃນບົດຮຽນ ແລະ ທັກສະ ນຳໄປຈັດຕັ້ງປະຕິ ບັດໜ້າທີ່ວຽກງານຕາມພາລະ ບົດບາດຂອງຕົນ ໃຫ້ມີປະສິດທິ ພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນສູງຂຶ້ນ ກວ່າເກົ່າ. ກອງປະຊຸມເຝິກອົບຮົມ ຄັ້ງນີ້ ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະ ໜູນ ໂດຍອົງການເຮວວິຕັດ (HELVETAS). (ເອື້ອ ມະໂນສິງ)

# ຮອງປະທານ ສພຂ ຫົວພັນ ເດືອນໄຫວວຽກງານຢູ່ 4 ເມືອງ



(ສພຂ) - ວັນທີ 25-28 ພະຈິກ 2024 ຄະນະປະຈຳ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຂ) ຫົວພັນ ນຳໂດຍທ່ານ ສິມສັກ ດອນຈານິດ ກຳມະການພັກ ແຂວງ, ຮອງປະທານສະພາປະ ຊາຊົນແຂວງ ໄດ້ລົງຕິດຕາມ ກວດກາການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດລັດ ຖະທຳມະນູນ, ກົດໝາຍ ແລະ ມະຕິກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ ເທື່ອທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ແລະ ສພຂ ຫົວພັນ ຊຸດທີ II ຢູ່ເມືອງວຽງໄຊ, ເມືອງ ສີບເປົາ, ເມືອງຊຽງຄໍ້, ເມືອງແອດ. ການລົງເດືອນໄຫວຄັ້ງ ນີ້ ໄດ້ຮັບຟັງລາຍງານການຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດ ຖະກິດ-ສັງຄົມຈາກການນຳເມືອງ, ຫ້ອງການກ່ຽວຂ້ອງຂອງເມືອງ ແລະ ອຳນາດການປົກຄອງບ້ານ; ຈາກນັ້ນ, ໄດ້ເຈາະຈົ້ມບາງບັນ ຫາ ເປັນຕົ້ນແມ່ນການສົ່ງເສີມ ການຜະລິດເປັນສິນຄ້າ, ການຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານຂົງເຂດສຶກ

ສາທິການ ແລະ ກິລາ, ສາທາລະ ນະສຸກ, ປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນ ຄວາມສະຫງົບ ພ້ອມທັງແລກ ປ່ຽນຄຳຄິດເຫັນກ່ຽວກັບຂໍ້ສະ ດວກ, ຂໍ້ຫຍຸ້ງຍາກ ໃນການ ເດືອນໄຫວວຽກງານໄລຍະຜ່ານ ມາ ແລະ ບັນຫາທີ່ຈະຕ້ອງໄດ້ ເອົາໃຈໃສ່ໃນຕໍ່ໜ້າ ເພື່ອເຮັດ ໃຫ້ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນພັດ ທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງ ເມືອງ, ບ້ານ ມີການພັດທະນາ ນັບມື້ດີຂຶ້ນ. ທ່ານ ສິມສັກ ດອນຈາ ນິດ ໄດ້ເນັ້ນໜັກໃຫ້ການນຳ ເມືອງ ແລະ ອຳນາດການປົກ ຄອງບ້ານ ສືບຕໍ່ເຮັດວຽກງານ ການເມືອງແນວຄິດ ໃຫ້ພະນັກ ການ-ລັດຖະກອນ, ພໍ່ແມ່ປະຊາ ຊົນມີຄວາມເຊື່ອໝັ້ນຕໍ່ການນຳ ພາ-ຊີ້ນຳພາຂອງພັກ; ຈັດຕັ້ງປະ ຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ- ສັງຄົມ, 2 ວາລະແຫ່ງຊາດວ່າ ດ້ວຍການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງ ຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ການ

ເງິນ ແລະ ການແກ້ໄຂບັນຫາຢາ ເສບຕິດ; ສົ່ງເສີມການຜະລິດທີ່ ເປັນສິນຄ້າ, ສຸມໃສ່ຈັດເກັບລາຍ ຮັບເຂົ້າງົບປະມານ, ການຂຶ້ນທະ ບຽນອອກໃບຕາດິນ ແລະ ຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດບັນດາຕົວຊີ້ວັດຂອງ ວຽກງານຂົງເຂດສຶກສາທິການ ແລະ ກິລາ ເຊັ່ນ: ຊຸກຍູ້ປຸກລະ ດົມການເຂົ້າຮຽນຂອງນັກຮຽນ ທຸກຊັ້ນ ໃຫ້ເພີ່ມຂຶ້ນ, ແກ້ໄຂບັນ ຫາການປະລະການຮຽນ ແລະ ການຂາດແຄນຄຸສອນ; ສຳລັບ ວຽກງານສາທາລະນະສຸກ ໃຫ້ ສືບຕໍ່ປຸກລະດົມພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນ ເຂດຫ່າງໄກສອກຫຼີກ ນຳເອົາ ລູກຫຼານໄປສັກຢາ, ຢອດຢາ ຕາມເກນອາຍຸ ແລະ ຮັບຢາວັກ ຊີນປ້ອງກັນພະຍາດຕ່າງໆ. ພ້ອມ ກັນນັ້ນ, ກໍເອົາໃຈໃສ່ກະກຽມ ແລະ ດຳເນີນກອງປະຊຸມໃຫຍ່ 3 ຂັ້ນຂອງເມືອງ ໃຫ້ໄດ້ຮັບຜົນ ສຳເລັດຕາມຈຸດປະສົງ ແລະ ລະ ດັບຄາດໝາຍທົ່ວໄວ. (ນາງ ໃຈ ເພັດວິໄຊ)

## ຕິດຕາມກວດກາການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໂຄງການກໍ່ສ້າງສູນບຳບັດດອນກໍ່ມີ



(ສພຂ) - ວັນທີ 11 ທັນ ວາ 2024 ຄະນະປະຈຳສະພາ ປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຂ) ໄຊສິມ ບຸນ ນຳໂດຍທ່ານ ຄຳພູທອນ ວົງ ພະຈັນ ກຳມະການພັກແຂວງ, ຮອງປະທານສະພາປະຊາຊົນ ແຂວງໄຊສິມບຸນ ໄດ້ລົງຊຸກຍູ້, ຕິດຕາມກວດກາການຈັດຕັ້ງປະ ຕິບັດໂຄງການກໍ່ສ້າງສູນບຳບັດ ດອນກໍ່ມີ, ໃຫ້ການຕ້ອນຮັບໂດຍ ທ່ານ ພ້ອ. ທອງພຽນ ກົງສະເດັດ ຮອງຫົວໜ້າກອງບັນຊາການ ປກສ ແຂວງ ພ້ອມດ້ວຍພະນັກ ງານຈາກກອງບັນຊາການ ປກສ ແຂວງ ເຂົ້າຮ່ວມ. ທ່ານ ຄຳພູທອນ ວົງພະ ຈັນ ໃຫ້ຮູ້ວ່າ: ການລົງຊຸກຍູ້, ຕິດຕາມກວດກາການຈັດຕັ້ງປະ ຕິບັດໂຄງການກໍ່ສ້າງສູນ ບຳບັດ ດອນກໍ່ມີ ອາງນ້ຳຖ້ຳ 2 ແມ່ນ

ເພື່ອເກັບກຳລາຍລະອຽດໃນການ ກໍ່ສ້າງ, ຄວາມຄືບໜ້າ ແລະ ຂໍ້ ມູນຕົວຈິງທີ່ໄດ້ລົງມືປະຕິບັດ ຈັດຕັ້ງຈົນສຳເລັດຕາມເປົ້າໝາຍ ທີ່ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ໄຊສິມບຸນ ໄດ້ຮັບຮອງເອົາໃນ ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອ ຕິບັດໂຄງການກໍ່ສ້າງສູນບຳບັດ ທີ່ II ແລະ ຈະນຳເອົາຂໍ້ມູນຂຶ້ນ ລາຍງານໃນກອງປະຊຸມສະໄໝ ສາມັນເທື່ອທີ 8 ຂອງ ສພຂ ໄຊ ສິມບຸນ ຊຸດທີ II ທີ່ຈະມາຮອດ ໃນໄວງນີ້. ທ່ານ ພ້ອ. ຄຳພູ ດາວ ຄຸນສຸລີ ຫົວໜ້າຫ້ອງພະລາທິ ການ ລາຍງານໃຫ້ຮູ້ໂດຍຫຍໍ້ວ່າ: ໂຄງການກໍ່ສ້າງສູນບຳບັດດອນ ກໍ່ມີ ອາງນ້ຳຖ້ຳ 2 ເລີ່ມຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດແຕ່ເດືອນ 6/2023-

ເດືອນ 10/2024 ເປັນເວລາ 16 ເດືອນ; ໂດຍອີງໃສ່ທີ່ຕັ້ງ, ສະພາບອາກາດ, ການຂົນສົ່ງວັດ ສະດຸ ແລະ ອຸປະກອນ ສາມາດ ຕີລາຄາການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຈົນ ສຳເລັດ ເຊິ່ງມີລາຍລະອຽດຄື: ເຮືອນພະນັກງານ ຂະໜາດ 11x17.1 ແມັດ, ເຮືອນຄົວ 4x8 ແມັດ, ຫ້ອງນ້ຳພະນັກງານ 4x6 ແມັດ; ເຮືອນນອນດັດສ້າງ ຊາຍ, ເຮືອນຄົວ ແລະ ຫ້ອງນ້ຳ; ເຮືອນນອນດັດສ້າງຍິງ, ເຮືອນ ຄົວ ແລະ ຫ້ອງນ້ຳຍິງ; ຮົ່ວໜາມ ໜາກຈັບ, ໄຟຟ້າແສງອາທິດ, ພາຫະນະຂົນສົ່ງວັດສະດຸ ລວມ ມູນຄ່າທັງໝົດ 2,622,043,000 ກີບ (ສອງຕື້ຫົກຮ້ອຍຊາວສອງ ລ້ານສີ່ສິບສາມພັນ). (ອຳໄພພອນ ແກ້ວວິໄລ)



# ເຂົ້າຫາໝູ່ຢ່າເອົາຄານໄປສອດ

# ດົ້ນກີບເມກ

ສຸພາສິດເພື່ອຊີວິດສໍາລັບຜູ້ຮັກຫອມມຸມ ບັນຍາບັນພະບຸລຸດ ແລະ ທັງເປັນການສຶກສາຕິຄວາມໃຫ້ເຂົ້າໃຈເອົາມາເປັນບົດຮຽນ ຫຼື ເປັນຄະຕິຊີວິດ ເພື່ອບໍ່ໃຫ້ທຸກບາດກ້າວເດີນຂອງຊີວິດຜິດພາດ, ເວົ້າໃຫ້ສິ້ນກໍຄືການນໍາໃຊ້ບົດຮຽນຈາກອະດີດ (ປະຫວັດສາດ) ມາສົ່ງເສີມປັດຈຸບັນ ດຶກວ່າຫຼິງລືມຂອງເກົ່າທີ່ບັນພະບຸລຸດສ້າງໄວ້ແລ້ວ ຫຼື ເຮັນິຍົມຂອງໃໝ່, ບົດຮຽນປະຫວັດສາດໃດໃດທີ່ຍັງໃຊ້ໄດ້ ບໍ່ຫຼ້າສະໄໝ ບໍ່ຂັດກັບຄວາມຈະເລີນໃນປັດຈຸບັນ ກໍນໍາມາໃຊ້ ດັ່ງທີ່ຜູ້ຂຽນຍົກຫົວຂໍ້ສຸພາສິດໄວ້ຂ້າງເທິງພໍເປັນຕົວຢ່າງວ່າ: ເຂົ້າຫາໝູ່ຢ່າເອົາຄານໄປສອດ! ສຸພາສິດນີ້ ເປັນຂໍ້ຫ້າມວ່າການດໍາເນີນຊີວິດຕ້ອງໄດ້ຮອບຄອບລະວັງໂຕສິ່ງທີ່ເຂົ້າບໍ່ຂໍ້ຮ້ອງໃຫ້ຊ່ວຍ ກໍຈົ່ງໃສ່ໃຈໃນໜ້າທີ່ຕົນເອງໃຫ້ດີທີ່ສຸດ. ຄົນລາວບຸຮານມັກຍົກປິດສະໜາຄໍາເວົ້າບອກສອນລູກຫຼານໃຫ້ຮູ້ຈັກຄິດ ຄິດໃຫ້ເປັນ, ຄິດຮອບຄອບໃຫ້ເຫັນເຫດຜົນ ເພື່ອໃຫ້ຕົນໄດ້ເກີດສະຕິບັນຍາ ບໍ່ລ່ວງເກີນສິດທິຄົນອື່ນ, ເຂົ້າຫາໝູ່ຢ່າເອົາຄານໄປສອດ ກິນຄວາມໝາຍເລິກ ແລະ ກວ້າງ. ວຽກບ້ານການເຮືອນຄົນອື່ນຖ້າເຂົ້າບໍ່ຮ້ອງຫາ-ເອີ້ນວານຂານຊ່ວຍ ເຮົາກໍຄວນເຮັດໜ້າທີ່ຂອງເຮົາໃຫ້ດີ ເຊິ່ງດຶກວ່າໄປເສືອກເລື່ອງຂອງຄົນອື່ນ ນີ້ຄືປະເດັນ.

ຄະຕິການສິດສອນຂອງບຸຮານລາວ ສຸພາສິດເພື່ອຊີວິດນີ້ ຜູ້ຂຽນຂໍຍົກຕົວຢ່າງຕື່ມເຊັ່ນວ່າ: ໄກ່ເຫັນຕົນ-ງູ-ເຫັນນົມໄກ່ ຂໍ້ນີ້ເປັນສຸພາສິດຄົນບຸຮານຍົກເອົາສັດສອງໂຕມາປຽບເປີຍໃນສິ່ງທີ່ເຂົ້າມີຫຼືບໍ່ມີແຕ່ປະເດັນມັນຢູ່ທີ່ຕ່າງຄົນຕ່າງເຊື່ອງສິ່ນແຕ່ບໍ່ມິດ ເຖິງແມ່ນວ່າໄດ້ຄິດໝັ້ນໃຈແລ້ວ ທີ່ໄດ້ມ້ຽນເຊື່ອງຊ້ອນ, ປົກປິດຄວາມຜິດພາດຂອງຕົນໄວ້ ແຕ່ສັດສອງໂຕນີ້ກໍຮູ້ທັນເລ່ຫຼຽມກັນວ່າ ງູໄດ້ເຊື່ອງຕົນໄວ້ຄືໄກ່ໄດ້ເຊື່ອງນົມ. ເຊິ່ງຕົວຈິງສັດສອງໂຕນີ້ຕ່າງກໍບໍ່ມີນົມ ແລະ ບໍ່ມີຕີນ ແຕ່ມັນເປັນຄໍາສອນປຽບເປີຍ ສະທ້ອນໃຫ້ເຫັນບັນຫາທີ່ເກີດ

ຂຶ້ນ ງູບໍ່ມີຕີນ ແຕ່ກໍປຽບຄືກັບຄົນທີ່ບໍ່ມີຄວາມຜິດ ແຕ່ຖ້າວ່າຜູ້ໃດສ້າງຄວາມຜິດເກີດຂຶ້ນແລ້ວຄິດເຊື່ອງອໍາຄວາມຜິດໄວ້ກໍປຽບຄື: ງູມີຕີນ ຜູ້ແນມເຫັນກໍຄືໄກ່ ເພາະວ່າໄກ່ບໍ່ມີນົມ ແຕ່ກໍໄດ້ເຮັດຄວາມຜິດຄືກັນກັບ ງູ ກໍເທົ່າກັບວ່າໄດ້ສ້າງຄວາມຜິດແລ້ວບິດບັງໄວ້ ເລື່ອງແບບນີ້ກໍມີແຕ່ຄົນຄືກັນ ຈຶ່ງຮູ້ທັນເລ່ຫຼຽມກັນສົມກັບສຸພາສິດສອນໄວ້ວ່າ: ໄກ່ເຫັນຕົນ ງູ ສ່ວນງູພໍດເຫັນນົມໄກ່.

ສັງລວມແລ້ວຜູ້ຂຽນພຽງແຕ່ຍົກເອົາສຸພາສິດເຕືອນໃຈມາແລກປ່ຽນເປັນບົດຮຽນບໍ່ໃຫ້ຄົນເຮົາກ້າວເດີນຜິດພາດໃນຊີວິດ, ບົດຮຽນໃນອະດີດອັນໃດທີ່ຍັງມີຄຳນຳໃຊ້ໃນປັດຈຸບັນ ຄວນນຳມາຕັກເຕືອນເຜີຍແຜ່ເຕືອນໃຈບໍ່ໃຫ້ຄົນຮຸ່ນຫຼັງຫຼື ລືມຄືກັບສຸພາສິດສອງເລື່ອງນັ້ນ ທີ່ເນັ້ນສອນບໍ່ໃຫ້ເສືອກຫຍັງເລື່ອງຂອງຄົນອື່ນເສຍມາລະຍາດ ແລະ ຄົນທີ່ມີຄວາມຜິດຮູ້ທັນເລ່ຫຼຽມກັນ ຄືກັບ ໄກ່ເຫັນຕົນ ງູ ກໍເຫັນຕົນໄກ່!



ວິເສດ ສະແຫວງສຶກສາ

# ນະໂຍບາຍສດຳ ເພື່ອຊາວກະສິກອນ

ມື້ນີ້ມີຂ່າວຕ່າງປະເທດຄື ໜຶ່ງ: ກ່ຽວກັບນະໂຍບາຍດຶງຂອງ ສ.ເກົາຫຼີ ເພື່ອສົ່ງເສີມຊາວກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ ແລະ ສອງ: ແມ່ນກ່ຽວກັບສະຫະພາບເອີຣົບ ຫຼື ອີຢູ (EU) ໄດ້ອອກກົດໝາຍສະບັບໃໝ່ຮ່ວມເພື່ອຕ້ານທານກັບໄພຄຸກຄາມທາງໄຊເບີ ຫຼື ທາງອິນເຕີເນັດ ຫັ້ນລະ.

ຈາກ ເຊອຸນ ນະຄອນຫຼວງຂອງ ສ.ເກົາຫຼີ ມີຂ່າວອອກມາຫວ່າງບໍ່ດົນມານີ້ວ່າ ກະຊວງກະສິກໍາ, ອາຫານ ແລະ ຊົນນະບົດຂອງປະເທດນີ້ ພວມກະກຽມຈົບຄຸ້ມປະມານ ເພື່ອເອົາມາສະໜັບສະໜູນຊາວກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ທີ່ຕ້ອງການໄປຕັ້ງຖິ່ນຖານຢູ່ຕາມເຂດຊົນນະບົດ, ໂຄງການນີ້ຊື່ວ່າໃໝ່ກໍບໍ່ແມ່ນ ເພາະຕັ້ງມາແລ້ວ 8 ປີ ຄືແຕ່ປີ 2018. ເຫດຜົນທີ່ຕ້ອງມີນະໂຍບາຍຊຸກຍູ້ທາງການເງິນໃຫ້ແກ່ຊາວກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ກໍແມ່ນເພື່ອໃຫ້ພວກເຂົາເຈົ້າສາມາດຕັ້ງໂຕໄດ້ແຕ່ຫົວທີ, ຊາວກະສິກອນໃນຮຸ່ນນີ້ສ່ວນໃຫຍ່ ແມ່ນຄົນໃນໄວໜຸ່ມທີ່ຍັງຂາດປະສົບການໃນວຽກປູກຝັງລ້ຽງສັດ, ຍິ່ງເປັນການໄປຕັ້ງຖິ່ນຖານໃໝ່ໃນເຂດຫ່າງໄກສອກຫຼີກແລ້ວ ບັນຫາກໍແຮງຍິ່ງເພີ່ມຂຶ້ນ; ອີກປະການໜຶ່ງ ດຽວນີ້ສະພາບເສດຖະກິດຂອງປະເທດກໍບໍ່ຄ່ອຍເອື້ອອໍານວຍຊາວກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ທີ່ຫາກໍລິເລີ່ມຕັ້ງໂຕກໍປະເຊີນກັບບັນຫາລາຍໄດ້ຫຼຸດລົງ. ນະໂຍບາຍກະຕຸກຊຸກຍູ້ທາງການນີ້ ແມ່ນການມອບເງິນສິດຈໍານວນ 1.1 ລ້ານວອນຕໍ່ເດືອນຕໍ່ກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ 1 ຄົນ; ການມອບເງິນເປັນລາຍເດືອນນີ້ ກວມໄລຍະ 3 ປີ ແລະ ມີການຄາດໝາຍວ່າ ພາຍໃນທ້າຍປີ 2024 ນີ້ ຊາວກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ ທີ່ຈະໄດ້ຮັບເງິນສະໜັບສະໜູນ ຈະມີຈໍານວນແຕ່ 5,000 ຫາ 17,600 ຄົນ. ສະຖິຕິຍັງຊີ້ໃຫ້ເຫັນອີກວ່າ ຊາວກະສິກອນທີ່ຍັງຂາດປະສົບ

ການດ້ານກະສິກໍາ ໄດ້ເພີ່ມຈາກ 42.5% ໃນປີ 2018 ມາເປັນ 78.3% ໃນປີ 2024; ສ່ວນສະຖິຕິດ້ານການສຶກສາໃນຂະແໜງກະສິກໍານັ້ນບອກວ່າ, ຊາວກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ທີ່ບໍ່ມີໃບປະກາດຈົບວິຊາກະສິກໍາ ໃນຂັ້ນມັດທະຍົມ ຫຼື ມະຫາວິທະຍາໄລນັ້ນ ກໍໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນຈາກ 65.6% ມາເປັນ 79.9% ໃນປັດຈຸບັນ, ຊາວກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ທີ່ເປັນເພດຍິງທີ່ໄດ້ຮັບການຊ່ວຍເຫຼືອດ້ານການເງິນ ໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນຈາກ 17.5% ໃນປີ 2018 ມາເປັນ 29.6% ໃນປັດຈຸບັນ ເຊິ່ງສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າຈໍານວນແມ່ຍິງທີ່ສົນໃຈປະກອບອາຊີບດ້ານກະສິກໍາ ໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນ. ທາງເບື້ອງລັດຖະບານນັ້ນ, ນອກຈາກຊ່ວຍສະໜັບສະໜູນດ້ານການເງິນແລ້ວ ຍັງມີແຜນສ້າງຟາມອັດສະລິຍະ 4 ແຫ່ງ ໃຫ້ຊາວກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ເຊົ້າ ເປັນເວລາ 4 ປີ ໃນປີ 2025, ຈະເພີ່ມຈໍານວນທໍ່ຝັກໃຫ້ເຊົ້າຈາກ 17 ແຫ່ງ ໃນປັດຈຸບັນເປັນ 27 ແຫ່ງ. ເວົ້າໄດ້ວ່າແຜນສະໜັບສະໜູນຊາວກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ຂອງລັດຖະບານ ສ.ເກົາຫຼີ ນີ້ ມີລັກສະນະຄົບວົງຈອນ, ທັງສະໜອງເງິນມີຟາມໃຫ້ເຊົ້າ ເພື່ອເຮັດການຜະລິດຕົວຈິງ; ນອກນັ້ນ, ຍັງມີທໍ່ຝັກໃຫ້ເຊົ້າໃນລາຄາຢ່ອມເຍົາ. ແນວໃດກໍດີ ເມື່ອທຽບກັບຄວາມຕ້ອງການຕົວຈິງ ສ.ເກົາຫຼີ ຍັງຕ້ອງການຊາວກະສິກອນຮຸ່ນໃໝ່ທີ່ຮູ້ນໍາໃຊ້ເຕັກໂນໂລຊີທັນສະໄໝອີກຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ ເພື່ອຕອບສະໜອງຄວາມຕ້ອງການດັ່ງກ່າວ ສ.ເກົາຫຼີ ໄດ້ນໍາເຂົ້າແຮງງານຕ່າງປະເທດເພື່ອຊ່ວຍແຮງເຊິ່ງສ່ວນໃຫຍ່ແມ່ນໃນຂະແໜງກະສິກໍາ. ນີ້ຄືງ່ຽມຂ່າວດີສໍາລັບແຮງງານລາວທີ່ຕ້ອງການໄປສະແຫວງໂຊກຢູ່ ສ.ເກົາຫຼີ ແຕ່ກໍຄວນບຸກບັນຊອກຫາຄວາມຮູ້ດ້ານທີ່ຈໍາເປັນແຮໄວ້ ເພື່ອຈະໄດ້ມູນຄ່າເພີ່ມໃຫ້ແກ່ຕົນເອງ.

## ກອງປະຊຸມ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ຂ້ອງຂອງ ສພຊ, ຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງຍຸຕິທໍາ, ຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງວ່າການສໍານັກງານປະທານປະເທດ, ຮອງຫົວໜ້າຫ້ອງວ່າການສໍານັກງານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ, ຮອງປະທານຄະນະບໍລິຫານງານສສຍລພ້ອມດ້ວຍຄະນະກົມ, ຄະນະພະແນກແລະພະນັກງານຈາກ ສພຊ ແລະ ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເຂົ້າຮ່ວມຢ່າງພ້ອມພຽງ.

ທ່ານ ປອ. ນາງ ສຸນທອນ ໄຊຍະຈັກ ກ່າວວ່າ: ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ແມ່ນການຝຶກລະບົບຄົນ

ບັນດາຄໍາເຫັນຂອງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 8 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ IX ທີ່ຄະນະຮັບຜິດຊອບເຫັນດີຫຼືບໍ່ບັບປຸງຕາມການສະເໜີ ແລະ ບັນຫາອື່ນທີ່ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດບໍ່ໄດ້ຍົກຂຶ້ນ; ແຕ່ຫາກເຫັນວ່າຍັງບໍ່ສອດຄ່ອງ, ບໍ່ຄົບຖ້ວນ ຫຼື ການຂຽນຍັງບໍ່ຖືກຕ້ອງ ກໍຈະໄດ້ປັບປຸງ ແລະ ຮຽບຮຽງຄືນ ເພື່ອໃຫ້ເນື້ອໃນກົດໝາຍສອງສະບັບບັບປຸງນີ້ ມີຄວາມຈະແຈ້ງ, ຮັດກຸມ, ຖືກຕ້ອງຕາມເປົ້າໝາຍ, ເປັນລະບົບ ແລະ ສອດຄ່ອງກັບສະພາບການຂະຫຍາຍຕົວທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ກ່ອນລາຍ

ງານຕໍ່ກອງປະຊຸມຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ນໍາສະເໜີທ່ານປະທານສະພາແຫ່ງຊາດຝິຈາລະນາລົງລາຍເຊັນ.

ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ພ້ອມກັນຄົ້ນຄວ້າ, ສົນທະນາແລກປ່ຽນຕໍ່ຄໍາເຫັນຂອງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ບັນຫາອື່ນທີ່ກອງປະຊຸມຕັ້ງຂຶ້ນ; ພ້ອມກັນນັ້ນ, ຄະນະຮັບຜິດຊອບກໍຄືສູນກາງສະຫະພັນແມ່ຍິງລາວ ໄດ້ອະທິບາຍ, ຊີ້ແຈ້ງຕໍ່ທຸກບັນຫາຢ່າງເລິກເຊິ່ງ, ຮອບດ້ານ ແລະ ຮັດກຸມທີ່ສຸດ.

(ນາງ ກຸກກິກ ບຸດດາໄຊ)

## ວິທີເຮັດວຽກ

ພາກທີ 7 ບັນຫາພະນັກງານ

**5. ວິທະຍາສາດ:** ຍົກຕົວຢ່າງ ພະນັກງານທະຫານກໍຕ້ອງຄົ້ນຄວ້າຮຳຮຽນວິທະຍາສາດທະຫານພະນັກງານ. ພະນັກງານພະແນກສາທາລະນະສຸກ ກໍຄືຄົນຄວ້າຮຳຮຽນວິທະຍາສາດການແພດ. ພະນັກງານງານພະແນກໃດໃຫ້ຄົ້ນຄວ້າຮຳຮຽນທິດສະດີພະແນກນັ້ນ. ບັນດາອົງການນໍາຂອງແຕ່ລະພະແນກຕ້ອງລວບລວມເອກະສານ, ກະວາງວິທີສອນ ແລະ ວິທີຮຽນ, ກວດກາເບິ່ງຜົນທີ່ໄດ້ຮັບເຮັດແນວໃດໃຫ້ພະນັກງານພະແນກຂອງຕົນຄ່ອຍໆເຄີຍເຮັດວຽກການເອງໄດ້.

**ຂ. ການອົບຮົມການເມືອງ:** ການເມືອງມີສອງຊະນິດຄື: ສະພາບການປັດຈຸບັນ ແລະ ນະໂຍບາຍ, ວິທີອົບຮົມສະພາບການປັດຈຸບັນແມ່ນແນະນໍາ ແລະ ຊຸກຍູ້ໃຫ້ພະນັກງານອ່ານໜັງສືພິມ, ຖືກຖຽງ, ຊີ້ແຈ້ງບັນດາບັນຫາສໍາຄັນ ແລະ ກະວາງເວລາເປີດກອງປະຊຸມພະນັກງານ ແລະ ລາຍງານສະພາບການປັດຈຸບັນ.

ອົບຮົມນະໂຍບາຍ, ແມ່ນຊຸກຍູ້ພະນັກງານໃຫ້ຄົ້ນຄວ້າຖືກຖຽງກັນໃນເລື່ອງມະຕິຕົກລົງ, ໂຄງການ ແລະ ຖະແຫຼງການຂອງພັກ, ລັດຖະບານ ການອົບຮົມການເມືອງນັ້ນພະແນກໃດກໍຕ້ອງມີ. ແຕ່ຕ້ອງເບິ່ງຕາມຄວາມຕ້ອງການຂອງແຕ່ລະພະແນກເພື່ອກະວາງວ່າຈະໃຫ້ຮຽນຫຼາຍ ຫຼື ໜ້ອຍເທົ່າໃດ, ຍົກຕົວຢ່າງ ພະນັກງານວິຊາສະເພາະພະແນກການແພດ ແລະ ວັດທະນະທໍາກໍຮຽນໜ້ອຍກວ່າ, ພະນັກງານພະແນກໂຄສະນາ, ຈັດຕັ້ງເຫຼົ່ານັ້ນຕ້ອງຄົ້ນຄວ້າຮຳຮຽນການເມືອງຫຼາຍກວ່າ.

ອ່ານຕໍ່ສະບັບໜ້າ...

ຄາດອ່າ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ອະນຸກຳມະການເນື້ອໃນລາຍງານໃຫ້ຊາບວ່າ: ກ່ອນລົງທາບທາມຮ່າງລັດຖະທຳມະນູນດັ່ງກ່າວນີ້ ຢ່າງເປີດກວ້າງຢູ່ແຕ່ລະອົງການ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ, ຈະນຳເອົາຮ່າງລັດຖະທຳມະນູນສະບັບນີ້ ເຂົ້າຂໍທິດຊີ້ນຳຈາກກອງປະຊຸມກົມການເມືອງສູນກາງພັກ ເພື່ອເປັນທິດທາງໃຫ້ແກ່ການລົງທາບທາມ; ສຳລັບກຳນົດເວລາໃນການເປີດກອງປະຊຸມສະໄໝວິສາມັນຂອງ ສພຊ ເພື່ອພິຈາລະນາຮັບຮອງເອົາລັດຖະທຳມະນູນ, ຄະນະຮັບຜິດຊອບໄດ້ຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ສະເໜີຈັດໃນໄລຍະວັນທີ 31 ມີນາ ຫາ 4 ເມສາ 2025.

(ນາງ ກຸກກິກ ບຸດດາໄຊ)

ປະທານ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

(12 ມິຖຸນາ 1996 ຫາ 12 ມິຖຸນາ 2024); ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານປະທານກຳມາທິການວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມ, ທ່ານເລຂາທິການສະພາແຫ່ງຊາດ, ທ່ານຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງຖະແຫຼງຂ່າວ,

ວັດທະນະທຳ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວ ພ້ອມດ້ວຍບັນດາສື່ມວນຊົນທຸກພາກສ່ວນຢູ່ສູນກາງ, ຄະນະທີ່ປຶກສາວຽກງານສື່ມວນຊົນຂອງສພຊ ແລະ ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ລວມທັງໝົດ 85 ທ່ານ, ຍິງ 31 ທ່ານ.

ທ່ານ ປອ. ໄຊສິມພອນ ພິມວິຫານ ໄດ້ສະແດງຄວາມຮູ້ສຶກພາກພູມໃຈເປັນຢ່າງຍິ່ງທີ່ໄດ້ມີໂອກາດພົບປະແລະ ໂອ້ລົມນັກຮິບສື່ມວນຊົນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ, ບັນດາອົງການຈັດຕັ້ງພັກ-ລັດແລະພາກສ່ວນຕ່າງໆ ໃນໂອກາດວັນສ້າງຕັ້ງສື່ມວນຊົນສະພາແຫ່ງຊາດ ຄົບຮອບ 28 ປີ ແລະ ການຜະລິດໜັງສືພິມຜູ້ແທນປະຊາຊົນ ສະບັບທີ 1,000 ທັງຍ້ອນຖາມຂ່າວອັນອົບອຸ່ນບັນດານັກຮິບສື່ມວນຊົນທີ່ເຂົ້າຮ່ວມໃນມື້ນີ້ ແລະ ຂໍຝາກຄວາມຍິ່ງຢາມຖາມຂ່າວ, ຄວາມຄິດຮອດຄິດເຖິງ, ຄວາມເປັນຫວ່ງເປັນໄຍ ໄປຍັງບັນດານັກຮິບສື່ມວນຊົນທີ່ກຳລັງປະຕິບັດໜ້າທີ່ວິຊາສະເພາະຢູ່ສະຖານທີ່ຕ່າງໆໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ, ຢູ່ເຂດຫ່າງໄກສອກຫຼີກ, ເຂດທຸລະກິນດານ ຂໍໃຫ້ບັນດາທ່ານຈົ່ງມີສຸຂະພາບແຂງແຮງ, ຕັ້ງໜ້າປະ

ຕິບັດວຽກງານໃຫ້ໄດ້ຮັບຜົນສຳເລັດ, ເຮັດໃຫ້ການນຳເອົາຂໍ້ມູນຂ່າວສານຂອງພັກ-ລັດ ສົ່ງໄປເຖິງປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າຢ່າງຄົບຖ້ວນ ແລະ ມີປະສິດທິພາບ.

ທ່ານປະທານສະພາແຫ່ງຊາດເຕີລາຄາສູງຕໍ່ຄວາມບຸກບຶນ, ຫ້າວຫັນຂອງສື່ມວນຊົນຕ່າງໆ ໃນການປະຕິບັດໜ້າທີ່ການເມືອງຂອງຕົນໄດ້ຮັບຜົນສຳເລັດຫຼາຍດ້ານເປັນຕົ້ນການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຂອງສູນກາງພັກ, ການດຳເນີນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດແຕ່ລະຄັ້ງ, ການເປັນເຈົ້າພາບຈັດກອງປະຊຸມສຸດຍອດອາຊຽນ ຄັ້ງທີ 44 ແລະ 45, ກອງປະຊຸມສະມັດຊາໃຫຍ່ລັດຖະສະພາລະຫວ່າງຊາດອາຊຽນ ຫຼື ໄອປາ (AIPA) ຄັ້ງທີ 45 ໄດ້ຮັບຜົນສຳເລັດເປັນຢ່າງດີ ເຮັດໃຫ້ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າໄດ້ຮັບຮູ້ການເຄື່ອນໄຫວຂອງພັກ-ລັດ. ສຳລັບວຽກງານສື່ມວນຊົນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດໄດ້ຮັບການສ້າງຕັ້ງ ແລະ ປະຕິບັດໜ້າທີ່ການເມືອງຂອງຕົນມາຮອດປັດຈຸບັນ ໄດ້ມີອາຍຸການ 28 ປີ ແລະ ໄດ້ຮັບການພັດທະນາຢ່າງບໍ່ຢຸດຢັ້ງ ເປັນຕົ້ນໜັງສືພິມ, ວິ

ທະຍຸກະຈາຍສຽງ, ໂທລະພາບ, ສື່ສັງຄົມອອນລາຍເຮັດໃຫ້ການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ການເຄື່ອນໄຫວຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ມີຄວາມກວ້າງຂວາງ ແລະ ມີປະສິດທິຜົນນັບມື້ສູງຂຶ້ນ; ພິເສດ, ການພິມໜັງສືພິມຜູ້ແທນປະຊາຊົນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ມາຮອດປັດຈຸບັນໄດ້ກ້າວເຂົ້າສູ່ສະບັບທີ 1,000 ໃນອາທິດທີ່ຈະມາເຖິງນີ້.

ທ່ານ ປອ. ໄຊສິມພອນ ພິມວິຫານ ໄດ້ຕາງໜ້າໃຫ້ກົມການເມືອງສູນກາງພັກ, ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ສະແດງຄວາມຍ້ອງຍໍຊົມເຊີຍບັນດາສື່ມວນຊົນທີ່ສາມາດຍາດໄດ້ຜົນສຳເລັດໃນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ, ປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງພັກ, ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, ກົດໝາຍ ແລະ ເອກະສານສຳຄັນຂອງພັກ-ລັດ ໄດ້ຮັບຜົນສຳເລັດເປັນຢ່າງດີຕະຫຼອດມາ.

ນອກນັ້ນ, ທ່ານປະທານສະພາແຫ່ງຊາດຍັງໄດ້ມີຄຳເຫັນເນັ້ນໜັກບາງບັນຫາສຳຄັນດັ່ງນີ້:

1. ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານສື່ມວນຊົນ ຕ້ອງຮັບປະກັນການຜັນຂະຫຍາຍ ແລະ ໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງພັກ ໃຫ້ສັງຄົມໄດ້ຮັບຮູ້ເຂົ້າໃຈ ແລະ ເຂົ້າ ຮ່ວມການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ດັ່ງຄຳເຫັນຂອງປະທານໄກສອນພິມວິຫານ ໄດ້ກ່າວໄວ້ວ່າ "...ທຸກການເຄື່ອນໄຫວດ້ານຖະແຫຼງຂ່າວ, ໜັງສືພິມ, ການກະຈາຍສຽງ, ການພິມຈຳໜ່າຍ, ຮູບເງົາ, ສິລະປະວັນນະຄະດີ... ຕ້ອງສະແດງອອກເປັນຈິງເຖິງເນື້ອໃນ ແລະ ລັກສະນະວັດທະນະທຳໃໝ່ທີ່ກ້າວໜ້າ, ຕ້ອງຕິດແໜ້ນກັບແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງພັກ ແລະ ລັດ, ຕ້ອງຕິດແໜ້ນກັບຊີວິດອອກແຮງງານກໍ່ສ້າງ ແລະ ການຕໍ່ສູ້ຂອງປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ແນໃສ່ເຊີດຊຸສະຕິຕື່ນຕົວສັງຄົມນິຍົມ, ນຳໃຈພິດພື້ນອອກແຮງງານ, ປະດິດສ້າງຂອງປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ໃນພາລະກິດປົກປັກຮັກສາ ແລະ ສ້າງສາປະເທດຊາດ..." ຄຳເຫັນຂອງປະທານ ໄກສອນ ພິມວິຫານ ມີຄຸນຄ່າ ແລະ ເປັນເຂັ້ມທົດເຍືອງທາງໃຫ້ແກ່ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານສື່ມວນຊົນຂອງພວກເຮົາຕະຫຼອດໄປ.

2. ວຽກງານສື່ມວນຊົນເປັນວຽກງານທີ່ມີຄວາມສຳຄັນ, ເປັນປາກກະບອກສຽງໃນການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງພັກ, ລັດຖະທຳມະນູນ, ກົດໝາຍ ລວມທັງການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຂອງສູນ



ຕົກຕາຍ

(ເລື່ອງເບົາໆ ເວົ້າແບບກັນເອງ ບໍ່ເລັ່ງພິທີການ) # ສຽມຕ້ຽມ

\* ສະບາຍດີປີໃໝ່ສາກົນປີ 2025 ທີ່ກຳລັງລະເດັ່ນ ຫາງມາເຊິ່ງໃນມື້ນີ້ ໜຶ່ງປີກຽມຜ່ານພັນ ເຫັນຫ່າງລາໄປ ໜຶ່ງປີກຽມຜ່ານກາຍ ເຮັດຫຍິບມາໄດ້ ອັນໃດຍັງຄົງຄ້າງ ແຜບກາຍໃຫ້ສາບຕໍ່ ຂໍດີຕື່ມແຕ່ງສ້າງ ອັບປັດຈຸໄຮໃຫ້ຫຼີກໄກ ແລະ ເປື່ອງໃນໂອກາດນີ້ ຮຽນຂໍຝາກພອນໄຊ ສິ່ງໄປຍັງແພນຄໍລ່າ ມິດສະຫາຍທົ່ວແດນດ້າວ ຂໍໃຫ້ຮຸກໃຈລັບ ສົມຫວັງທຸກຢ່າງ ສຸຂະພາບພຽບພ້ອມ ການງານກ້າວລັບກວ່າຫຼົງ ທຸກຄ່ານເດີ!

\* ສະແດງຄວາມຊົມເຊີຍນັກຂ່າວສະພາປະຊາຊົນແຂວງທີ່ປະເທດ ທີ່ຂະຫຍັນຫັນຫ້າວ ຂຽນຂ່າວສິ່ງໃຫ້ໜັງສືພິມຜູ້ແທນປະຊາຊົນ ຢ່າງເປັນຂະບວນພັດພັນ ເລື່ອງບາງເຂດບາງຄົນຈັດຄົນຂຽນ ແລະ ສິ່ງມາໃຫ້ທິມງານກົມສື່ມວນຊົນຂອງພວກເຮົາ ໃນໂມງເລີກກາຍກໍມີ ສຸດທີ່ດີໃຈລັບ ເຫັນຫຼາຍຄົນເອົາໃຈໃສ່ ມີບາງແຂວງເຂດນັ້ນ ຂະຫຍັນຫັນຫ້າວສິ່ງຂ່າວມາ ລົບບໍ່ເຂັ້ມຂາດແຫ້ງ ເປື່ອງໃນຂ່າວການເຄື່ອນໄຫວ ອອກໃຫ້ລຽນທຸກສະບັບ ບໍ່ປ່ອຍປະອາງໄວ້ ພັນທີ່ໜັງສືພິມໃຫ້ ເຂດໃດລັບຈອງ ຄອງແຊ້ມເຜີຍແຜ່ເລື່ອງ ຜົນງານອ້າງອຽກເຄື່ອນໄຫວ ຂໍຕົກຕາຍເພີນຜູ້ ເຫັນຫ່າງການຂຽນ ຄົບຢູ່ດີມີແຮງໃຫ້ໝັ້ນຂຽນ ທະຍອຍໃຫ້ໜັງສືພິມຜູ້ແທນປະຊາຊົນ ໄດ້ບັນທຶກນາມຂຽນຊື່ ແລດ້ວນ! ຢ່າໄດ້ປະປ່ອຍໃຫ້ ໜັງສືພິມເຮົາຫງ່ວມເຫງົາ ຄ່ານເວີຍ!

ຊອນຍັ້ມ # ແອ່ນຕູ້ງ

ເລື່ອງ: ເອີນພໍ

ມີຊາຍແປກໜ້າຄົນໜຶ່ງມາເຮືອນຂອງສົມສີ ໂດຍມີແມ່ຂອງສົມສີໄປຮັບຕ້ອນເປັນຢ່າງດີ ແລ້ວເຊີນເຮົາມານຶ່ງໃນເຮືອນ

ແມ່: ສະບາຍດີເພີນແລ້ວ ເອີນພໍເດີລູກ  
ສົມສີ: ພໍ່ຂອບມີຄົນດຽວ (ຄິດໃນໃຈ)  
ແມ່: ອ້າວ.... ບອກເອີນພໍ່ຄືບໍ່ເອີນບໍ່ໄດ້ຍິນບໍ່ຫຍັ້ນ  
ສົມສີ: ສົມສີນຶ່ງໜ້າບູດ ນ້ຳຕາຊຶມ ດົນແມ່ຮ້ອງກ້າກາມາໃສ່  
ແມ່: ເອີນພໍ່ແມ່.....  
ສົມສີ: ພະໆ..... ພໍ  
ແມ່: ພໍ່ມີງູຢູ່ຫຼັງເຮືອນໄປເອີນມາແມ່ ມາເອີນຢູ່ນີ້  
ລາວຊິໄດ້ຍິນມືງບໍ່ ລະມືງຊິໃຫ້ເຮັດຫຍິງ  
????????

ຄະຕິເຕືອນໃຈ

# ຄວາມຫຍ້າ  
ໃຜຜູ້ເມົາມົດຄ້ານ ການງານບໍ່ຕັ້ງຕໍ່  
ບໍ່ມີລົບລືພັບພັ ເງິນລ້ານຄ່າແພງ ຄວາມປາ!



ສະບາຍດີປີໃໝ່

# ດອນຊ້ອນ ດອນໂຂງ

- \* 2024 ຍົກຢ່າງຍ້າຍ ມີແຕ່ຜົນງານງາມ ປີໃໝ່ 2025 ຫຍັບມາໃກ້ 365 ວັນຂວບເຂົ້າ
- \* ສະບາຍດີທົ່ວໜ້າ ເພື່ອນຮ່ວມງານທັງຫຼາຍ ທຸກຢ່າງເດີນມາໄດ້ ມາຈາກເຈົ້າ ແລະ ຂ້ອຍ ທັງຂ້ອຍ ແລະ ເຈົ້າ
- \* ນີ້ແຫຼະເພີນວ່າໄວ້ ສາມັກຄີປອງດອງ ພ້ອມພໍ່ບຸກບຶນໜ້າ ອອກແຮງງານກໍ່ສ້າງ
- \* ສ້າງ ຄສ 2025 ຢູ່ນີ້ ຈົ່ງຮ່ວມແຮງທຳຕາມ ສ້າງຜົນງານງາມໃຫ້ ແຕ່ລະຄົນດັ່ງດ້າມ
- \* ຫຼາຍເຮືອນເຮັດເຊັ່ນນັ້ນ ສຽງແຂງຂັນຕະລຸມບອນ ບັດນີ້ຄົງຈະໄດ້ ທຸກຄອບຄົວເຮັດໄດ້
- ໄກຫ່າງຮາມໜີ ມາກມາຍປະໄວ້ ເກນໝາຍບອກເຫດ ໂຮມເຕົ້າໜຶ່ງປີ
- ນ້ອງພໍ່ສະຫາຍຮັກ ຮ່ວມໃຈປະສົງສ້າງ ຜົນງານງາມໂຮມຮ່ວມ ກັນນັ້ນ! ມາໂຮມເຂົ້າໜຶ່ງດຽວ
- ໂຮມຮ່ວມກະທຳດີ ແກ່ນແຂງແຮງກ້າ ກະທຳການຂັນແຂ່ງ ໃຫ້ເມືອງບ້ານຮຸ່ງຈະເລີນ
- ເປັນປີໃໝ່ໄຊງາມ ໜ້າທີ່ການວາງໄວ້ ຫວັດຄວາມຍາກຈົນ ກະທຳສ້າງເຊັ່ນກັນ
- ຈົນທົ່ວເຖິງກັນ ເປັ່ງປະກາຍເໜືອໃຕ້ ສະຫຼອງໄຊໂຊກໃຫຍ່ ແມ່ນຫຼຸດຜົນທຸກຈົນ ແທ້ເນີ!





# ອິຣານ ລະງັບບັງຄັບໃຊ້ ກົດໝາຍ hijab ສະບັບໃໝ່

ສຳນັກຂ່າວ AFP ລາຍງານເມື່ອວັນທີ 17 ທັນວາຜ່ານມາວ່າອິຣານລະງັບການບັງຄັບໃຊ້ກົດໝາຍຮີຢາບ(ຜ້າປົກຫົວທີ່ແມ່ຍິງຊາວມຸດສະລິມໃສ) ເຊິ່ງໃນເບື້ອງຕົ້ນຈະມີຜົນໃນວັນສຸກທີ 20 ທັນວາ 2024.

ທ່ານມາຊຸເປເຊຊຸຄຽນ (MasoudPezeshkian)ປະທານາທິບໍດີອິຣານ ຮຽກກົດໝາຍສະບັບດັ່ງກ່າວວ່າ“ຄຸມເຄືອແລະຕ້ອງປັບປຸງ” ພ້ອມທັງສະແດງຄວາມຕັ້ງໃຈທີ່ຈະຝ່າຈາລະນາມາດຕະການໃໝ່ ເນື່ອງຈາກການເພີ່ມການລົງໂທດທີ່ຮຸນແຮງສຳລັບແມ່ຍິງແລະເດັກຍິງຖ້າພວກເຂົາເປີດເຜີຍຜິມ,ແຂນສ່ວນເທິງແລະຂາສ່ວນລຸ່ມຖືກວິພາກວິຈານຢ່າງໜັກໜາວກັບເຄື່ອນໄຫວສິດທິມະນຸດ.

ພາຍໃຕ້ກົດໝາຍສະບັບໃໝ່ ຜູ້ທີ່ຝ່າຜິນຊ້ຳແລ້ວຊ້ຳອີກ



ແລະ ຜູ້ທີ່ລະເມີດກົດລະບຽບດັ່ງກ່າວ ຈະຖືກປັບໃໝເພີ່ມແລະ ຕິດຄຸກດົນຂຶ້ນ ສູງສຸດ 15 ປີ, ໃນຂະນະທີ່ທຸລະກິດຕ່າງໆ ຕ້ອງລາຍງານຜູ້ລະເມີດອີກດ້ວຍ. ລະຫວ່າງການໂຄສະນາ ຫາສຽງເລືອກຕັ້ງປະທານາທິບໍດີເມື່ອເດືອນກໍລະກົດຜ່ານມາ, ທ່ານ ເປເຊຊຸຄຽນ ໄດ້ວິພາກວິຈານຢ່າງເປີດເຜີຍຕໍ່ການປະຕິບັດຕໍ່ແມ່ຍິງໃນອິຣານກ່ຽວກັບບັນຫາຮີຢາບ ໂດຍທ່ານໄດ້ສັນຍາວ່າຈະບໍ່ແຊກແຊງຊີວິດສ່ວນຕົວຂອງພວກມາ ເຊິ່ງເປັນທ່າ

ທິທີ່ໄດ້ໃຈຂອງຊາວອິຣານຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ ໂດຍສະເພາະຄົນຮຸນໃໝ່ທີ່ບໍ່ມີໃຈກັບການຄວບຄຸມຢ່າງເຂັ້ມງວດຂອງລັດຖະບານ. ໜຶ່ງອາທິດກ່ອນໜ້ານີ້ ນັກເຄື່ອນໄຫວສິດທິມະນຸດ, ນັກຂຽນ ແລະ ນັກຂ່າວຊາວອິຣານ 300 ກວ່າຄົນ ໄດ້ເຕົ້າໂຮມກັນເພື່ອປະນາມກົດໝາຍຮີຢາບວ່າ “ບໍ່ເປັນໄປຕາມກົດໝາຍ ແລະ ບັງຄັບໃຊ້ບໍ່ໄດ້” ພ້ອມທັງຮຽກຮ້ອງໃຫ້ທ່ານ ເປເຊຊຸຄຽນ ຮັກສາຄຳສັນຍາຂອງຕົນທີ່ໃຫ້ໄວ້ຕອນຫາສຽງ.

# ສະພາ Estonia ອະນຸມັດພາສີຄວາມໝັ້ນຄົງ ແລະ ກົດໝາຍສາທາລະນະສຸກສະບັບໃໝ່



(Xinhua)-ສະພາແຫ່ງລັດແອັດສະໂຕນີ ຫຼື ລັດຖະສະພາ ໄດ້ຜ່ານຮ່າງກົດໝາຍທີ່ລັດຖະບານສະເໜີ ເພື່ອນຳພາສີຄວາມໝັ້ນຄົງມາໃຊ້ ແນໃສ່ເພີ່ມຂີດຄວາມສາມາດດ້ານປ້ອງກັນປະເທດ.

ພາສີຄວາມໝັ້ນຄົງ ປະກອບດ້ວຍສາມອົງປະກອບທີ່ສຳຄັນ: ທຳອິດ, ພາສີມູນຄ່າເພີ່ມ (VAT) ຈະເພີ່ມຂຶ້ນ 2% ເລີ່ມຕົ້ນໃນກາງປີ2025;ອັນທີສອງ, ອັດຕາພາສີລາຍໄດ້ສ່ວນບຸກຄົນ ກໍຈະເພີ່ມຂຶ້ນ 2% ໂດຍການປ່ຽນແປງຈະມີຜົນບັງຄັບໃຊ້ໃນຕົ້ນປີ 2026; ສຸດທ້າຍ, ພາສີກຳໄລຂອງບໍລິສັດໃໝ່ ເຊິ່ງກຳນົດໄວ້ທີ່ 2% ຈະຖືກນຳມາໃຊ້ໃນເວລາດຽວກັນກັບການເພີ່ມພາສີລາຍໄດ້ສ່ວນບຸກຄົນ.

ພາຍໃຕ້ກົດໝາຍໃໝ່ VAT ຈະເພີ່ມຂຶ້ນເປັນ 24% ຕັ້ງແຕ່ເດືອນກໍລະກົດ 2025 ແລະ ອັດຕາພາສີລາຍໄດ້ສ່ວນບຸກຄົນກໍຈະເພີ່ມຂຶ້ນເປັນ24% ນັບຕັ້ງແຕ່ປີ 2026.

ກະຊວງການເງິນຄາດຄະເນວ່າ ພາສີໃໝ່ຈະສ້າງລາຍຮັບງົບປະມານເພີ່ມຕື່ມ 113 ລ້ານເອີໂຣ(119ລ້ານໂດລາສະຫະລັດ) ໃນປີ 2025 ແລະ 751 ລ້ານເອີໂຣ ໃນປີ 2026, ລາຍລະອຽດກ່ຽວກັບການຈັດສັນແລະນຳໃຊ້ເງິນເຫຼົ່ານີ້ ຈະກຳນົດໄວ້ໃນແຜນງົບປະມານແຫ່ງລັດປີ2025ແລະຍຸດທະສາດແຜນງົບປະມານປີ 2025-2028.

ຮ່າງກົດໝາຍດັ່ງກ່າວໄດ້ຮັບການອະນຸມັດໃນລັດຖະສະພາ ເມື່ອວັນພຸດທີ 11 ທັນວາຜ່ານມາ ໂດຍມີຜູ້ລົງຄະແນນສຽງເຫັນດີ 53 ທ່ານ ແລະ ຄັດຄ້ານ 27 ທ່ານ (ສະພາແຫ່ງລັດມີ 101 ທີ່ນັ່ງ).

(1 ເອີໂຣ = 1.05 ໂດລາສະຫະລັດ).

ໃນວັນດຽວກັນ,ລັດຖະສະພາໄດ້ຜ່ານກົດໝາຍສາທາລະນະສຸກສະບັບໃໝ່ ໂດຍກຳນົດໃຫ້ການບໍລິການສັກລາຍ (tattoo) ແລະ ຝອກຜິວໜັງ (tan) ຜິດກົດໝາຍສຳລັບຜູ້ຍິງ;

ກົດໝາຍສະບັບນີ້ທີ່ຈະມີຜົນບັງຄັບໃຊ້ໃນວັນທີ 1 ກັນຍາ 2025 ຈະຈຳກັດການໃຫ້ບໍລິການຫ້ອງອາບແສງແດດ(solarium)ແລະບໍລິການສັກລາຍສະເພາະຜູ້ໃຫຍ່ທີ່ມີອາຍຸ 18 ປີຂຶ້ນໄປເທົ່ານັ້ນ.

ຕາມຂໍ້ມູນຂອງກະຊວງກົດໝາຍສັງຄົມ, ກົດໝາຍດັ່ງກ່າວໄດ້ອອກແບບມາເພື່ອເພີ່ມທະວີການຄຸ້ມຄອງສຸຂະພາບຂອງປະຊາຊົນ ແລະ ສິ່ງເສີມສະພາບແວດລ້ອມທີ່ເອື້ອອຳນວຍໃຫ້ແກ່ຊີວິດທີ່ຍືນຍາວ ແລະ ມີສຸຂະພາບທີ່ດີຂຶ້ນ; ນອກຈາກນີ້, ຍັງໄດ້ວາງຂໍ້ກຳນົດທີ່ເຂັ້ມງວດຍິ່ງຂຶ້ນກ່ຽວກັບສິນຄ້າແລະການບໍລິການທີ່ມີຄວາມສ່ຽງຕໍ່ສຸຂະພາບ ລວມເຖິງການຈຳກັດການນຳໃຊ້ຜິດ, ສັດ, ຜະລິດຕະພັນຈາກຜິດ ແລະ ສັດ ທີ່ເປັນຜິດ, ແລະ ສານເສບຕິດອື່ນໆລາຍ.

ກະຊວງໄດ້ເນັ້ນຢ້ຳເຖິງຄວາມສ່ຽງດ້ານສຸຂະພາບທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບການສັກລາຍ ໂດຍສະເພາະຈາກສີຍ້ອມ (dye) ທີ່ໃຊ້ໃນຂະບວນການດັ່ງກ່າວ.

# Bangladesh ມີແຜນຈັດການເລືອກຕັ້ງທົ່ວໄປ ໃນທ້າຍປີ 2025 ຫຼື ກາງປີ 2026



(Xinhua) - ທ່ານ ມຸຮຳຟັດ ຢຸນຸສ (Muhammad Yunus) ຫົວໜ້າທີ່ປຶກສາຂອງລັດຖະບານຮັກສາການບັງກລາເທດ (ຫົວໜ້າລັດຖະບານ ຫຼື ນາຍົກລັດຖະມົນຕີຮັກສາການ) ກ່າວວ່າ ອາດເປັນໄປໄດ້ທີ່ຈະຈັດການເລືອກຕັ້ງທົ່ວໄປຄັ້ງຕໍ່ໄປ ໃນທ້າຍປີ 2025 ຫຼື 6 ເດືອນຕົ້ນປີ 2026; ທ່ານກ່າວໃນຄຳປາໄສທາງໂທລະພາບຕໍ່ປະເທດຊາດ ໃນເວລາ 10:00 ໂມງເຊົ້າຕາມເວລາທ້ອງຖິ່ນເມື່ອວັນຈັນທີ16ທັນວາຜ່ານມາວ່າ “ການເລືອກຕັ້ງສາມາດກຳນົດໄດ້ລະຫວ່າງທ້າຍປີ 2025 ຫາ 6 ເດືອນຕົ້ນປີ 2026” ເຊິ່ງຖືເປັນວັນໄຊຂຸນະຂອງປະເທດ. ທ່ານ ຢຸນຸສ ກ່າວວ່າ

ທ່ານໄດ້ຮ້ອງຂໍຊ້ຳແລ້ວຊ້ຳອີກໃຫ້ທຸກຄົນຈັດການເລືອກຕັ້ງຫຼັງຈາກສຳເລັດການປະຕິຮູບຄັ້ງສຳຄັນທີ່ຈຳເປັນທັງໝົດ; ຢ່າງໃດກໍຕາມ, ເນື່ອງຈາກຄວາມເຫັນດີທາງການເມືອງຮ່ວມກັນ, ຈຶ່ງອາດເປັນໄປໄດ້ທີ່ຈະຈັດການເລືອກຕັ້ງໃນທ້າຍປີ 2025 ຫຼື ຈາກສຳເລັດການປະຕິຮູບເລັກໜ້ອຍ ໂດຍອີງໃສ່ການກະກຽມບັນຊີລາຍຊື່ຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງທີ່ຖືກຕ້ອງ.

ທ່ານຮຽກຮ້ອງໃຫ້ຄະນະກຳມະການການເລືອກຕັ້ງ, ສະຖາບັນທາງສັງຄົມແລະພັກການເມືອງຕ່າງໆ ດຳເນີນໂຄງການສ້າງສັນຕ່າງໆເພື່ອບັນລຸເປົ້າໝາຍນີ້; ທ່ານສະເໜີໃຫ້ສ້າງປະເພນີດັ່ງກ່າວຂຶ້ນເພື່ອໃຫ້ຜູ້ມີສິດເລືອກ

ຕັ້ງຄັ້ງທຳອິດໃນທຸກການເລືອກຕັ້ງ ລວມທັງການເລືອກຕັ້ງລັດຖະບານທ້ອງຖິ່ນໝັ້ນໃຈໄດ້ວ່າຈະມີການລົງຄະແນນສຽງປະມານ 100% ຢູ່ໃນທຸກສູນເລືອກຕັ້ງ. ຫົວໜ້າທີ່ປຶກສາກ່າວຕື່ມວ່າ: “ຫາກພວກເຮົາສາມາດຮັບປະກັນເລື່ອງນີ້ໄດ້, ລັດຖະບານໃນອະນາຄົດກໍຈະບໍ່ກ້າຍາດສິດການລົງຄະແນນສຽງຂອງປະຊາຊົນ.”

ທ່ານ ຢຸນຸສ, ອາຍຸ 84 ປີ, ນັກເສດຖະສາດຊາວບັງກລາເທດເຂົ້າຮັບຕຳແໜ່ງເປັນຫົວໜ້າລັດຖະບານຮັກສາການຂອງປະເທດ ໃນວັນທີ 8 ສິງຫາ 2024.

# Maldives ບັງຄັບໃຊ້ກົດໝາຍຫ້າມຢາສູບໄຟຟ້າທົ່ວປະເທດ

(Xinhua) - ປະເທດມານດິວ ຫຼື ມານດິບ ບັງຄັບໃຊ້ກົດໝາຍຫ້າມນຳໃຊ້ແລະຂາຍອຸປະກອນຢາສູບໄຟຟ້າແບບໃຊ້ແລ້ວຖິ້ມໃນທົ່ວປະເທດ ເລີ່ມຕັ້ງແຕ່ເວລາທ່ຽງຄືນວັນເສົາທີ 14 ທັນວາ 2024, ອີງຕາມການລາຍງານຂອງສື່ມວນຊົນແຫ່ງລັດ (PSM).

ກົດໝາຍສະບັບນີ້ມີຂຶ້ນຫຼັງຈາກທີ່ໄດ້ປັບປຸງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຄວບຄຸມຢາສູບ ເຊິ່ງປະທານາທິບໍດີ ໂມຮຳເໝັດ ມຸອິຊຸ(Mohamed Muizzou) ໄດ້ລົງນາມໃນກົດໝາຍເມື່ອວັນທີ 13 ພະຈິກຜ່ານມາ. ການປັບປຸງດັ່ງກ່າວກຳນົດວ່າ ການຂາຍ, ການແຈກຢາຍລ້າ, ແລະ ການນຳໃຊ້ອຸປະ



ກອນຢາສູບໄຟຟ້າ ແລະ ຢາສູບໄຟຟ້າແບບໃຊ້ແລ້ວຖິ້ມ ເຂົ້າສູ່ມານດິບຫຼັງຈາກວັນທີດັ່ງກ່າວຕ້ອງຈ່າຍຄ່າປັບໃໝ 50,000 MVR (ປະມານ 3,250 ໂດລາສະຫະລັດ).

ໄຟຟ້າແບບໃຊ້ແລ້ວຖິ້ມ ເຂົ້າສູ່ມານດິບຫຼັງຈາກວັນທີດັ່ງກ່າວຕ້ອງຈ່າຍຄ່າປັບໃໝ 50,000 MVR (ປະມານ 3,250 ໂດລາສະຫະລັດ).

# ສະພາຕໍາ Ethiopia ຜ່ານຮ່າງກົດໝາຍອະນຸຍາດ ທະນາຄານຕ່າງຊາດດຳເນີນທຸລະກິດຢູ່ປະເທດ



(Xinhua) - ວັນອັງ  
ຄານທີ່ 17 ທັນວາ 2024 ສະ  
ພາຜູ້ແທນປະຊາຊົນຫຼືສະພາຕໍາ  
ແຫ່ງສະຫະພັນສາທາລະນະລັດ  
ປະຊາທິປະໄຕ ເອທິໂອປີ ໄດ້  
ຜ່ານຮ່າງກົດໝາຍອະນຸຍາດໃຫ້  
ທະນາຄານຕ່າງຊາດເປີດດຳເນີນ  
ທຸລະກິດຢູ່ເອທິໂອປີໄດ້.  
ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ  
ໄດ້ຝຶກຈຳນວນຄົນ ແລະ ຜ່ານປະ  
ກາດກ່ຽວກັບທຸລະກິດທະນາ  
ຄານ (Banking Business  
Proclamation) ເຊິ່ງເປັນບາດ  
ກ້າວສຳຄັນໃນການເປີດຂະແໜງ  
ການທະນາຄານຂອງເອທິໂອປີ  
ໃຫ້ບັນດານັກລົງທຶນຕ່າງປະເທດ  
ເຂົ້າມາລົງທຶນ, ປະກາດດັ່ງກ່າວ  
ທີ່ໄດ້ຮັບການອະນຸມັດດ້ວຍຄະ

ແນນສຽງສ່ວນຫຼາຍ ສອດຄ່ອງ  
ກັບນະໂຍບາຍກ່ອນໜ້ານີ້ຂອງ  
ລັດຖະບານໃນການເປີດເສລີຂະ  
ແໜງການເງິນ; ຄາດວ່າຈະສາ  
ມາດດຶງດູດທະນາຄານແລະນັກ  
ລົງທຶນຕ່າງປະເທດ, ນຳເອົາເງິນ  
ທຶນທີ່ຈຳເປັນຢ່າງຍິ່ງມາສູ່ເສດ  
ຖະກິດຂອງປະເທດອາຟຣິກາຕາ  
ເວັນອອກແຫ່ງນີ້.  
ທ່ານ ມາໂມ ມິເຣຕູ  
(Mamo Mihretu) ຜູ້ວ່າການ  
ທະນາຄານແຫ່ງຊາດຂອງເອທິ  
ໂອປີ (NBE) ກ່າວວ່າ ປະກາດ  
ທີ່ຫາກໍໄດ້ຮັບການອະນຸມັດນີ້  
ຈະຊ່ວຍໃຫ້ເສດຖະກິດຂອງເອ  
ທິໂອປີ ຍິ່ງມີສະຖຽນລະພາບ  
ໂດຍໃຫ້ຂໍ້ສັ່ງເກດວ່າ ຮ່າງກົດ  
ໝາຍດັ່ງກ່າວໄດ້ກຳນົດຈຸດປະ

ສົງຕົ້ນຕໍຂອງ NBE ຢ່າງຈະແຈ້ງ  
ເຊິ່ງລວມເຖິງການຮັກສາສະຖຽນ  
ລະພາບລາຄາແລະການສົ່ງເສີມ  
ລະບົບການເງິນທີ່ເຂັ້ມແຂງ.  
ໃນອະດີດ, ຂະແໜງການ  
ທະນາຄານຂອງເອທິໂອປີໄດ້ປິດ  
ກັ້ນທະນາຄານຕ່າງປະເທດ.  
ນັບແຕ່ເຂົ້າຮັບຕຳແໜ່ງ  
ໃນປີ 2018, ນາຍົກລັດຖະມົນ  
ຕີອາບີອາເໝັດ (Abiy Ahmed)  
ສະໜັບສະໜູນການເປີດເສລີຂະ  
ແໜງການເງິນຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ ເພື່ອ  
ເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງການປະຕິຮູບ  
ເສດຖະກິດຢ່າງກວ້າງຂວາງ ແນ  
ໃສ່ດຶງດູດການລົງທຶນຈາກຕ່າງ  
ປະເທດ ແລະ ຂັບເຄື່ອນການ  
ພັດທະນາເສດຖະກິດ.

# ຊາວມາລາວີ ກວ່າ 7 ລ້ານຄົນ ລົງທະບຽນເລືອກຕັ້ງທົ່ວໄປປີ 2025



(Xinhua) - ຕົວເລກ  
ສະສົມເບື້ອງຕົ້ນຂອງຊາວມາລາ  
ວີ ທີ່ລົງທະບຽນເລືອກຕັ້ງໃນ 3  
ຮອບ ກ່ອນການເລືອກຕັ້ງທົ່ວ  
ໄປໃນເດືອນກັນຍາ 2025 ໄດ້  
ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ມີຜູ້ລົງທະ  
ບຽນແລ້ວຫຼາຍກວ່າ 7 ລ້ານຄົນ  
ເຊິ່ງເພີ່ມຂຶ້ນເລັກໜ້ອຍຈາກ 6.8  
ລ້ານຄົນ ທີ່ລົງທະບຽນເລືອກຕັ້ງ  
ປີ 2019, ອີງຕາມຂໍ້ມູນທີ່ເປີດ  
ເຜີຍໂດຍຄະນະກຳມະການການ  
ເລືອກຕັ້ງມາລາວີ (Malawi  
Electoral Commission -  
MEC) ເມື່ອວັນພຸດທີ່ 18 ທັນ  
ວາຜ່ານມາ.  
ສຳນັກງານສະຖິຕິຂອງ  
ປະເທດຄາດຄະເນວ່າ ຈະມີຜູ້ມາ  
ລົງທະບຽນທັງໝົດ 10,957,490  
ຄົນ, ແຕ່ເມື່ອສິ້ນສຸດການລົງທະ  
ບຽນຮອບທີ 3 ແລະ ຮອບສຸດ  
ທ້າຍ ໃນວັນທີ່ 11 ທັນວາຜ່ານ

ມາ, ມີຜູ້ລົງທະບຽນທັງໝົດ  
7,162,217 ຄົນ ກວມເອົາ  
65% ຂອງຕົວເລກທີ່ຄາດໄວ້.  
ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, MEC  
ໃຫ້ຂໍ້ສັ່ງເກດວ່າ, ຕົວເລກສຳລັບ  
3 ໄລຍະຂອງການລົງທະບຽນຜູ້  
ມີສິດເລືອກຕັ້ງນັ້ນ ເປັນພຽງຕົວ  
ເລກເບື້ອງຕົ້ນ ແລະ ອາດຈະມີ  
ການປ່ຽນແປງເລັກໜ້ອຍຫຼັງຈາກ  
“ທຳຄວາມສະອາດຂໍ້ມູນ”; ອີງ  
ຕາມຫົວໜ້າເຈົ້າໜ້າທີ່ຝ່າຍການ  
ເລືອກຕັ້ງຂອງ MEC ທ່ານ ແອນ  
ດຣູເອັມເປຊີ (Andrew Mpesi)  
ກ່າວວ່າ ຄະນະກຳມະການຈະເປີດ  
ເຜີຍຕົວເລກສຸດທ້າຍອີກຄັ້ງເມື່ອ  
ສາມາດລ່າງ “ຂໍ້ມູນທີ່ບໍ່ຊັດເຈນ”  
ເຊັ່ນການລົງທະບຽນຊຳກັ້ນ.  
MEC ໄດ້ດຳເນີນການ  
ລົງທະບຽນຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງເປັນ  
ສາມໄລຍະນັບແຕ່ເດືອນພະຈິກ  
ເປັນຕົ້ນມາ ໂດຍໄດ້ແບ່ງສະພາ

ເມືອງຂອງປະເທດ ອອກເປັນ  
14 ສະພາສຳລັບຂັ້ນຕອນທີ 1  
ແລະ 2, ແລະ ອີກ 8 ສະພາ ສຳ  
ລັບຂັ້ນຕອນທີ 3.  
ອີງຕາມການລາຍງານ  
ຂອງສຳນັກງານສະຖິຕິແຫ່ງຊາດ  
ຂອງມາລາວີ, ປະຊາກອນຂອງ  
ປະເທດໃນປັດຈຸບັນ ມີປະມານ  
21.7 ລ້ານຄົນ ໂດຍໄວໜຸ່ມ  
ກວມເອົາຫຼາຍກວ່າ 50%.  
ມາລາວີຈະຈັດການເລືອກ  
ຕັ້ງສາມສ່ວນ ໃນວັນທີ່ 16 ກັນ  
ຍາ 2025 ເພື່ອເລືອກຕັ້ງປະທາ  
ນາທິບໍດີ, ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງ  
ຊາດ ແລະ ຜູ້ຕາງໜ້າລັດຖະບານ  
ທ້ອງຖິ່ນ.  
ປະເທດທາງພາກຕາເວັນ  
ອອກສຽງໃຕ້ຂອງອາຟຣິກາແຫ່ງ  
ນີ້, ມີຢ່າງໜ້ອຍ 20 ຝັກການ  
ເມືອງທີ່ໄດ້ລົງທະບຽນແລ້ວ.

# ໄຟໄໝ້ຕົກສະພາແຫ່ງຊາດ ສ.ເກົາຫຼີ ອົບພະຍົບປະຊາຊົນຫຼາຍຮ້ອຍຄົນ



(Yonhap) - ເກີດເຫດ  
ໄຟໄໝ້ທີ່ຕົກສະພາແຫ່ງຊາດ  
ສ.ເກົາຫຼີ ເມື່ອຕອນທ່ຽງວັນເສົາ  
ທີ່ 21 ທັນວາຜ່ານມາ, ປະຊາ  
ຊົນຫຼາຍຮ້ອຍຄົນໄດ້ອົບພະຍົບ  
ອອກຈາກບ່ອນເກີດເຫດ.  
ໄຟໄດ້ເກີດຂຶ້ນໃນເວລາ  
11:52 ໂມງຕາມເວລາທ້ອງຖິ່ນ  
ທີ່ທ້ອງໂຖງຮັບແຂກຂອງຕົກສະ

ພາແຫ່ງຊາດ ເຊິ່ງປະກອບດ້ວຍ  
ຫ້ອງຖະແຫຼງຂ່າວແລະຫ້ອງຈັດ  
ງານແຕ່ງດອງ ໂດຍມີປະຊາຊົນ  
ປະມານ 480 ຄົນ ລວມທັງນັກ  
ຂ່າວ ແລະ ແຂກງານແຕ່ງດອງ  
ໄດ້ຮັບການອົບພະຍົບອອກຈາກ  
ຕົກ, ມີ 6 ຄົນໃນຈຳນວນນີ້ ໄດ້  
ຮັບການປິ່ນປົວທາງການແພດ  
ຈາກການສຸດຕິມຄວັນພິດ.

ລົດດັບເຝິງ 16 ຄັນແລະ  
ເຈົ້າໜ້າທີ່ດັບເຝິງ 55 ຄົນ ຖືກ  
ສົ່ງໄປຈຸດເກີດເຫດ ກ່ອນທີ່ຈະ  
ຄວບຄຸມໄຟໄດ້ໝົດໃນເວລາປະ  
ມານ 13:00 ໂມງ; ເຈົ້າໜ້າທີ່  
ດັບເຝິງກຳລັງສືບສວນສາເຫດ  
ທີ່ແທ້ຈິງຂອງອຸບັດເຫດດັ່ງກ່າວ.

# ສິລັງກາ ຈະອອກກົດໝາຍ ເພື່ອຄວບຄຸມການຫາປາຜິດກົດໝາຍ



(Xinhua) - ຄະນະລັດ  
ຖະບານສິລັງກາໄດ້ຮັບຮອງເອົາ  
ຂໍ້ສະເໜີທີ່ຈະອອກກົດໝາຍສະ  
ບັບໃໝ່ເພື່ອຄວບຄຸມການຫາ  
ປາທີ່ຜິດກົດໝາຍ, ບໍ່ມີການລາຍ  
ງານ ແລະ ບໍ່ມີລະບຽບການ ໃນ  
ເຂດນ່ານນ້ຳຂອງປະເທດ, ອີງ  
ຕາມການລາຍງານຂອງກົມຂໍ້ມູນ  
ຂ່າວສານຂອງລັດຖະບານເມື່ອ

ວັນອັງຄານທີ່ 24 ທັນວາຜ່ານມາ.  
ຄະນະກຳມະການທີ່ປະ  
ກອບດ້ວຍເຈົ້າໜ້າທີ່ກະຊວງ  
ການປະມົງແລະຊັບພະຍາກອນ  
ນ້ຳ, ອົງການໄອຍະການສູງສຸດ,  
ອົງການກວດສອບແຫ່ງລັດແລະ  
ກະຊວງການຕ່າງປະເທດ ໂດຍ  
ການຊ່ວຍເຫຼືອດ້ານວິຊາການ  
ຈາກອົງການອາຫານແລະການ

ກະເສດຂອງສະຫະປະຊາຊາດ  
(FAO) ໄດ້ກະກຽມຮ່າງກົດໝາຍ  
ດັ່ງກ່າວໃນເບື້ອງຕົ້ນ ເພື່ອເສີມ  
ສ້າງຂອບເຂດກົດໝາຍທີ່ກ່ຽວ  
ກັບບັນຫາທີ່ກ່ຽວຂ້ອງເຖິງການ  
ຫາປາທີ່ຜິດກົດໝາຍ, ບໍ່ມີການ  
ລາຍງານແລະບໍ່ມີລະບຽບການ  
ໃນເຂດນ່ານນ້ຳຂອງສິລັງກາ.

# ຫວຽດນາມ ອາງແຜນການປະຕິຮູບຢ່າງກ້າຫານ ເພື່ອປັບປຸງບັນດາກະຊວງໃຫ້ມີປະສິດທິພາບສູງຂຶ້ນ

# ແປ ແລະ ຮຽບຮຽງໂດຍ: ວິລະພັດ ພາບວິໄຊ

ຫວຽດນາມ ພວມວາງແຜນການປະຕິຮູບລະບົບລັດຖະການຄັ້ງໃຫຍ່ ໂດຍຈະຍຸບບັນດາກະຊວງ, ອົງການ, ແລະ ສະຖານີໂທລະພາບ ແລະ ວິທະຍຸກະຈາຍສຽງເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນຂັ້ນຕອນການເຮັດວຽກທີ່ບໍ່ຈຳເປັນ ຫຼື ການມີລະບຽບທາງການຫຼາຍໄຟດ (red tape) ແລະ ກະຖັນການເຕີບໂຕ; ການປ່ຽນແປງດັ່ງກ່າວ ມີຄວາມສ່ຽງທີ່ຈະເກີດຄວາມຫຍຸ້ງຍາກໃນໄລຍະສັ້ນ, ແຕ່ຈະໃຫ້ຜົນປະໂຫຍດໃນໄລຍະຍາວ.

ເວັບໄຊ DW (Deutsche Welle - ຄົ້ນເຄີຍລະມັນ) ລາຍງານວ່າ: ລັດຖະບານຫວຽດນາມ ມີແຜນຈະປັບປຸງລະບົບລັດຖະການຂອງຕົນຢ່າງໃຫຍ່ຫຼວງໃນໄລຍະອົກບໍ່ເທົ່າໃດເດືອນຂ້າງໜ້າ ເຊິ່ງຈະຫຼຸດຈຳນວນອົງການຂອງລັດຖະບານ ຈາກ 30 ເປັນ 21 ເຊິ່ງຖືກອະທິບາຍວ່າເປັນ “ການປະຕິວັດ” ທາງສະຖາບັນ.

ການປະຕິຮູບທີ່ໄດ້ສະເໜີ ຈະລວມຫຼາຍກະຊວງທີ່ສຳຄັນເຂົ້າກັນ ລວມທັງກະຊວງການເງິນ ແລະ ກະຊວງການລົງທຶນ; ພ້ອມກັນນັ້ນ, ກໍຈະຍຸບບັນດາຄະນະກຳມະການຂອງພັກກອມມູນິດຫວຽດນາມ ແລະ ບັນດາອົງການສື່ມວນຊົນຂອງລັດ.

ວັນທີ 25 ພະຈິກ 2024 ຄະນະບໍລິຫານງານສູນກາງພັກໄດ້ອະນຸມັດແຜນການດັ່ງກ່າວ; ຄາດວ່າການປະຕິຮູບ ຈະໃຫ້ສຳເລັດພາຍໃນເດືອນເມສາປີນີ້ ເຊິ່ງຈະເຮັດໃຫ້ຫວຽດນາມ ມີ 13 ກະຊວງ, 4 ອົງການທຽບເທົ່າ ແລະ ເພີ່ມຕື່ມ 4 ອົງການຂອງລັດຖະບານ.

## ມີການວາງແຜນການປ່ຽນແປງຫຍັງແດ່?

ການປ່ຽນແປງທີ່ສຳຄັນທີ່ສຸດອັນໜຶ່ງ ແມ່ນການລວມກະຊວງການເງິນ ກັບ ກະຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນເພື່ອຈັດຕັ້ງເປັນ “ກະຊວງຂະໜາດໃຫຍ່” ໃໝ່ ທີ່ເອີ້ນວ່າກະຊວງການເງິນ ແລະ ແຜນການແຫ່ງຊາດ; ນອກນີ້, ສື່ມວນຊົນຂອງລັດຫວຽດນາມ ໄດ້ລາຍງານວ່າ, ກະຊວງຄົມມະນາຄົມຂົນສົ່ງ ຈະລວມເຂົ້າກັບກະຊວງກໍ່ສ້າງ ແລະ ກະຊວງແຮງງານ, ຜູ້ເສຍອົງຄະແລະ ສະຫວັດດີການສັງຄົມ ຈະລວມເຂົ້າກັບກະຊວງພາຍໃນ.

ພັກກອມມູນິດຫວຽດນາມ ແລະ ສະພາແຫ່ງຊາດ ກໍຈະໄດ້ຮັບການປັບປຸງໂຄງປະກອບຄືນໃໝ່ເຊັ່ນກັນ, ຕົວຢ່າງຄື: ຄະນະພິມຕ່າງປະເທດສູນ



ກາງພັກແລະກຳມາທິການການຕ່າງປະເທດ ຈະຖືກລວມເຂົ້າກັບກະຊວງການຕ່າງປະເທດ.

ໃນລຳດັບຖັດລົງມາ, ສື່ມວນຊົນຂອງລັດຫຼາຍແຫ່ງເຊິ່ງສ່ວນໃຫຍ່ແມ່ນສະຖານີວິທະຍຸຈະຖືກຍຸບລົງ ແລະ ປ່ຽນຜະນິດງານໄປຍັງອົງການຂ່າວທີ່ໃຫຍ່ກວ່າ.

ເຖິງແມ່ນວ່າຕົວເລກທີ່ແນ່ນອນຍັງບໍ່ທັນໄດ້ເປີດເຜີຍ, ແຕ່ຂະໜາດຂອງການຕັດຫຼຸດດັ່ງກ່າວຊຶ່ງໃຫ້ເຫັນວ່າ ຜະນິດງານລັດຫຼາຍພັນຄົນອາດຈະໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ.

ການຄວບລວມດັ່ງກ່າວບໍ່ແມ່ນເລື່ອງໃໝ່ໃນປະເທດຫວຽດນາມ, ເຊິ່ງໄດ້ຫຼຸດຈຳນວນກະຊວງຕ່າງໆລົງຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງຈາກ 36 ກະຊວງ ໃນຕົ້ນຊຸມປີ 1990 ເຫຼືອພຽງ 22 ກະຊວງ ໃນປີ 2021.

ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ນັກວິເຄາະໃຫ້ຂໍ້ສັ່ງເກດວ່າຂະໜາດແລະ ຄວາມໄວຂອງການປະຕິຮູບແມ່ນກວ້າງຂວາງຫຼາຍ ໂດຍເລຂາທິການໃຫຍ່ພັກກອມມູນິດຫວຽດນາມ ໂຕເລີມ (Tô Lâm) ເອີ້ນຂະບວນການນີ້ວ່າ “ການປະຕິວັດ” ທາງສະຖາບັນ.

ທ່ານ ຫງວຽນ ຄັກ ຢາງ (Nguyễn Khắc Giang) ນັກຄົ້ນຄວ້າຮັບຊື່ນ ທີ່ສະຖາບັນ ISEAS Yusof Ishak ໃຫ້ຮູ້ວ່າ: ເປົ້າໝາຍຕົ້ນຕໍແມ່ນ “ຫັນເປັນທັນສະໄໝກິນໄກຂອງລັດຫວຽດນາມ, ແກ້ໄຂຄວາມບໍ່ມີປະສິດທິຜົນທີ່ກົດຂວາງການປົກຄອງ ແລະ ການເຕີບໂຕທາງເສດຖະກິດ, ແລະ ປັບປຸງລະບົບລັດຖະການທີ່ຝັດຝັນ”.

## ສິ່ງທ້າທາຍດ້ານເສດຖະກິດ

ທີ່ກ່ອນປະຊຸມຄະນະກຳມະການສູນກາງພັກເມື່ອເດືອນ

ພະຈິກຜ່ານມາ, ທ່ານ ໂຕເລີມ ຮຽກການປ່ຽນແປງນີ້ ແມ່ນຄວາມຈຳເປັນດ້ານເສດຖະກິດ ໂດຍອະທິບາຍວ່າສະຖາບັນຕ່າງໆເປັນ “ຄໍຂວດຂອງຄໍຂວດ” (the bottleneck of bottlenecks) ແລະ ກ່າວເສີມວ່າການປະຕິຮູບມີຈຸດປະສົງເພື່ອເຮັດໃຫ້ລັດຖະບານ “ຄ່ອງຕົວ, ກະທັດຮັດ, ເຂັ້ມແຂງ, ມີປະສິດທິພາບ, ມີປະສິດທິຜົນ ແລະ ສ້າງຜົນກະທົບ”.

ສື່ມວນຊົນຂອງລັດຫວຽດນາມ ໄດ້ອ້າງຄຳເວົ້າຂອງທ່ານ ຫງວຽນ ດິ່ງ ກຸງ (Nguyễn Đình Cung) ອະດີດຜູ້ອຳນວຍການສະຖາບັນຄຸ້ມຄອງເສດຖະກິດສູນກາງ ເຊິ່ງແມ່ນໜຶ່ງໃນບັນດາສະຖາບັນລະດັບຊາດຕົ້ນຕໍຂອງປະເທດ ເມື່ອເດືອນທັນວາ 2024 ວ່າ ການປະຕິຮູບຄວນຈະຊ່ວຍປັບປຸງປະສິດທິພາບທາງເສດຖະກິດຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ. “ໂຄງການລົງທຶນອາດຈະໃຊ້ເວລາຫຼາຍປີເພື່ອໃຫ້ສຳເລັດຂັ້ນຕອນຕ່າງໆ; ເມື່ອຂັ້ນຕອນສຳເລັດ, ໂອກາດທາງທຸລະກິດອາດຈະຜ່ານໄປແລ້ວ ແລະ ແຜນການໃນເບື້ອງຕົ້ນອາດຕ້ອງມີການປັບປຸງ” ທ່ານກ່າວ.

ທ່ານ ຫງວຽນ ດິ່ງ ກຸງ ໃຫ້ຂໍ້ສັ່ງເກດວ່າ ການປັບປຸງບັນດາກະຊວງ ແລະ ຄະນະກຳມະການຕ່າງໆໃຫ້ຄ່ອງຕົວນັ້ນ, ຄວນຫຼຸດຜ່ອນຄວາມຫຍຸ້ງຍາກວຽກງານເອກະສານກ່ຽວກັບການລົງທຶນ ເຊັ່ນດຽວກັນກັບໂຄງການພື້ນຖານໂຄງລ່າງ ແລະ ອະສັງຫາລິມະຊັບ; ນອກຈາກນີ້, ຍັງຈະແກ້ໄຂບັນຫາການທັບຊ້ອນຂອງບາງສະຖາບັນທີ່ດຶງລັດຖະບານໄປໃນທິດທາງທີ່ກົງກັນຂ້າມ: “ຄືນໜຶ່ງຕ້ອງການໃຫ້ເຈົ້າໄປເບື້ອງຂວາ, ໃນຂະນະທີ່ອີກຄືນໜຶ່ງຕ້ອງການໃຫ້ເຈົ້າໄປເບື້ອງຊ້າຍບັນຫານີ້ເກີດຂຶ້ນເລື້ອຍໆ”.

ການປະຕິຮູບດັ່ງກ່າວມີຂຶ້ນທຳມາດຄວາມວິຕົກກັງວົນກ່ຽວກັບຈັງຫວະການປ່ຽນແປງທາງເສດຖະກິດ ເນື່ອງຈາກເປັນເສດຖະກິດທີ່ອີງໃສ່ການສົ່ງອອກ, ຫວຽດນາມຈຶ່ງປະເຊີນກັບຄວາມບໍ່ແນ່ນອນກ່ຽວກັບການພົວພັນດ້ານການຄ້າກັບຕະຫຼາດທີ່ໃຫຍ່ທີ່ສຸດຄືສະຫະລັດອາເມລິກາ ເຊິ່ງໄດ້ທະວີຄວາມຮຸນແຮງຫຼາຍຂຶ້ນກ່ອນທີ່ ໂດນັລ ທຣຳ (Donald Trump) ຈະເຂົ້າຮັບຕຳແໜ່ງປະທານາທິບໍດີ.

ທ່ານ ທຣຳ ໄດ້ຂົ່ມຂູ່ທີ່ຈະເກັບພາສີການນຳເຂົ້າສິນຄ້າທັງໝົດ 10-20% ແລະ ກ່ອນໜ້ານີ້ໄດ້ເອີ້ນຫວຽດນາມວ່າ “ປະເທດທີ່ລະເມີດການຄ້າຂອງ

ສະຫະລັດຢ່າງຮ້າຍແຮງທີ່ສຸດ” ເນື່ອງຈາກການເກີນດຸນຈຳນວນຫຼາຍ ເຊິ່ງເພີ່ມຂຶ້ນຢ່າງຫຼວງຫຼາຍນັບຕັ້ງແຕ່ປີ 2019.

ທ່ານ ຫງວຽນ ຮິ່ງ ຫ້າຍ (Nguyễn Hồng Hải) ອາຈານອາວຸໂສຂອງມະຫາວິທະຍາໄລ VinUniversity ກ່າວວ່າ: 40 ປີຫຼັງຈາກນຳຫຼັກການຕະຫຼາດເສລີມາໃຊ້, ຫວຽດນາມໄດ້ກາຍເປັນປະເທດທີ່ມີລາຍຮັບປານກາງຕໍ່າ ແລະ ຖືເປັນຮູບແບບການພັດທະນາໃນລະດັບສາກົນ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ “ໂຄງປະກອບສະຖາບັນຂອງຫວຽດນາມ ຖືກເບິ່ງວ່າເປັນ ‘ຄໍຂວດ’ ທີ່ກົດຂວາງການພັດທະນາເສດຖະກິດໃນອະນາຄົດ; ໂດຍທຸກສິ່ງບໍ່ງຸ້ຊື່ວ່າ, ຫວຽດນາມຄວນພັດທະນາໄດ້ໄວກວ່ານີ້ແລະ ຢູ່ໃນລະດັບການພັດທະນາທີ່ສູງຂຶ້ນ”.

## ການລວມອຳນາດ

ການປະຕິຮູບຍັງມີມິຕິທາງການເມືອງອີກດ້ວຍ. ທ່ານ ໂຕເລີມ ໄດ້ກາຍເປັນຜູ້ນຳພັກໃນເດືອນສິງຫາ 2024 ພາຍຫຼັງການເສຍຊີວິດຂອງອະດີດເລຂາທິການໃຫຍ່ ຫງວຽນ ຜູ ຈ້ອງ (Nguyễn Phú Trọng) ຜູ້ເຊິ່ງປ່ຽນແປງປະເທດຫວຽດນາມດ້ວຍຂະບວນການປຸກລະດົມຕໍ່ຕ້ານການສໍ້ລາດບັງຫຼວງທີ່ເດັດຂາດແບບ “ເຕົາເຜົາທີ່ລຸກໄໝ້”. ກ່ອນໜ້ານີ້, ທ່ານ ໂຕ

ເລີມ ດຳລົງຕຳແໜ່ງລັດຖະມົນຕີກະຊວງຕຳຫຼວດ ໂດຍໄດ້ຮວບຮວມອຳນາດຢ່າງຫຼວງຫຼາຍດ້ວຍການເປັນຜູ້ນຳໜ້າໃນການຕໍ່ສູ້ຕ້ານການສໍ້ລາດບັງຫຼວງນັບແຕ່ປີ 2021 ເປັນຕົ້ນມາ; ບັນດາເຈົ້າໜ້າທີ່ຈາກກະຊວງຕຳຫຼວດ, ກອງທັບ ແລະ ຕຳຫຼວດ ໄດ້ດຳລົງຕຳແໜ່ງເປັນກົມການເມືອງເພີ່ມຂຶ້ນເລື້ອຍໆ, ເຊິ່ງເປັນອົງການທີ່ມີອຳນາດໃນການຕັດສິນໃຈສູງສຸດ.

ຫຼັງຈາກຂຶ້ນສຸລະດັບສູງສຸດຂອງພັກ, ທ່ານ ໂຕເລີມ ສືບຕໍ່ລວມອຳນາດຈົນຖືກກ່າວຫາວ່າມີທ່າອຽງຂອງລະບອບຜະເດັດການ; ກາງປີ 2024 ທ່ານໄດ້ດຳລົງຕຳແໜ່ງເປັນທັງຜູ້ນຳພັກ ແລະ ປະທານປະເທດໃນໄລຍະສັ້ນເຊິ່ງຖືວ່າເປັນການລວມອຳນາດທີ່ບໍ່ເຄີຍມີມາກ່ອນໃນຫວຽດນາມ.

ໄລຍະເວລາຂອງການປະຕິຮູບແມ່ນມີຄວາມສຳຄັນເນື່ອງຈາກເກີດຂຶ້ນພຽງໜຶ່ງປີກ່ອນກອງປະຊຸມໃຫຍ່ພັກກອມມູນິດຫວຽດນາມໃນປີ 2026 ເຊິ່ງຄວາມເປັນຜູ້ນຳຂອງໂຕເລີມຈະຕ້ອງໄດ້ຮັບການຍືນຍັນ; ຂະນະທີ່ນັກວິເຄາະສ່ວນຫຼາຍຄາດວ່າທ່ານຈະໄດ້ຮັບຕຳແໜ່ງເປັນເລຂາທິການໃຫຍ່ພັກອີກສະໄໝໜຶ່ງ, ແຕ່ກໍມີສຽງຊຸບຊິບສະແດງຄວາມບໍ່ພໍໃຈພາຍໃນພັກ.

## ລັດຖະສະພາຮຸມານີ ເລືອກຜູ້ນຳຄົນໃໝ່



ອິລີ ໂບໂລຮານ (Xinhua) - ທັງສອງສະພາຂອງລັດຖະສະພາຮຸມານີໄດ້ເລືອກຕັ້ງຜູ້ນຳຄົນໃໝ່ເມື່ອວັນຈັນທີ 23 ທັນວາຜ່ານມາ.

ທ່ານ ຊິບຣຽນ ເຊີບັນ (Ciprian Serban) ຕົວແທນຈາກພັກສັງຄົມປະຊາທິປະໄຕ (PSD) ໄດ້ຮັບເລືອກຕັ້ງເປັນປະທານສະພາຜູ້ແທນປະຊາຊົນ ຫຼື ສະພາຕໍ່າດ້ວຍຄະແນນສຽງເຫັນ



ດີ 195 ແລະ ຄັດຄຳນ 86 ສຽງຈາກການລົງຄະແນນ 285 ສຽງ (ສະພາຕໍ່າ ມີ 330 ທີ່ນັ່ງ). ທ່ານ ອິລີ ໂບໂລຮານ (Ilie Bolojan) ຮັກສາການຫົວໜ້າພັກເສລີນິຍົມແຫ່ງຊາດ (PNL) ໄດ້ຮັບເລືອກຕັ້ງເປັນປະທານສະພາສູງດ້ວຍຄະແນນສຽງເຫັນ 70 ສຽງ, ເອົາຊະນະທ່ານ ມິຣ໌ເຊຍ ເຊລາຣູ (Mircea Chelaru) ຈາກພັນທະມິດເພື່ອສະຫະພາບຊາວຮຸມານີ (AUR) ແລະ ທ່ານ ນາງ ນາເດຍ-ຄອສມິນາ ເຊີວາ (Nadia-Cosmina Cerva) ຈາກພັກ S.O.S. Romania ທີ່ໄດ້ຮັບຄະແນນ 29 ສຽງ ແລະ 14 ສຽງ ຕາມລຳດັບ ຈາກການລົງຄະແນນ 114 ສຽງ (ສະພາສູງ ມີ 136 ທີ່ນັ່ງ).



**ປະທານ...**

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 8)

ກາງຝັກ, ສະພາແຫ່ງຊາດ ກໍຄື ລັດຖະບານ ໃຫ້ຜະນັກງານ, ທະຫານ-ຕໍາຫຼວດກໍຄືປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ໄດ້ຮັບຮູ້ເຂົ້າໃຈ, ເຊື່ອມຊຶມ ແລະ ເຂົ້າຮ່ວມຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານຕ່າງໆໃຫ້ໄດ້ຮັບຜົນສໍາເລັດ, ນໍາເອົາໜ້າຜິວແຫ່ງການສ້າງສາພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ມາສູ່ປະເທດຊາດ, ບັບປຸງຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າໃຫ້ນັບມື້ດີຂຶ້ນ. ໝາຍຄວາມວ່າ: ສີ່ມວນຊົນປະເພດຕ່າງໆມີບົດບາດສໍາຄັນຫຼາຍໃນການນໍາເອົາແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງຝັກ, ກົດໝາຍ, ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມໄປເຜີຍແຜ່ໃຫ້ແມ່ປະຊາຊົນຢູ່ບັນດາແຂວງ, ເມືອງ, ບ້ານລວມທັງເຂດຫ່າງໄກສອກຫຼີກ ໂດຍຜ່ານສີ່ປະເພດຕ່າງໆ ເປັນຕົ້ນ ໂທລະພາບ, ວິທະຍຸກະຈາຍສຽງ, ໜັງສືພິມ, ສື່ສັງຄົມອອນລາຍ; ອີກດ້ານໜຶ່ງ, ນັກຮົບສີ່ມວນຊົນ ກໍເປັນຜູ້ທີ່ມີຜອນສະຫວັນໃນການເວົ້າຈາປາໄສ, ມີຄວາມຊຳນານໃນການຜັນຂະຫຍາຍເນື້ອໃນເອກະສານສໍາຄັນຕ່າງໆໃຫ້ຜູ້ອ່ານ, ຜູ້ຟັງມີຄວາມສົນໃຈຕິດຕາມຢ່າງຕັ້ງໜ້າ. ສະ

ນັ້ນ, ຈຶ່ງສະເໜີໃຫ້ເຫັນໄດ້ຄວາມສໍາຄັນໃນວຽກງານສີ່ມວນຊົນ ແລະ ບຸກບັນສູ້ຊົນໃນໜ້າທີ່ວຽກງານຂອງຕົນ.

3. ການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ, ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ມີຄວາມສໍາຄັນຫຼາຍ ໂດຍສະເພາະການດໍາເນີນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ, ການເຄື່ອນໄຫວຕິດຕາມກວດກາການປະຕິບັດກົດໝາຍ ແລະ ອື່ນໆ. ເນື່ອງຈາກວ່າສະພາແຫ່ງຊາດເປັນອົງການຕົວແທນແຫ່ງຊາດ ເປັນອົງການສູງສຸດແຫ່ງອໍານາດລັດ, ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ກໍເປັນອົງການຕົວແທນຂອງປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າຢູ່ທ້ອງຖິ່ນ ຈຶ່ງມີໜ້າທີ່ຕ້ອງໄດ້ລາຍງານການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຂອງຕົນ ໃຫ້ຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງ ກໍຄືປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ໄດ້ຮັບຮູ້, ເຂົ້າໃຈ ແລະ ເຂົ້າຮ່ວມການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມະຕິຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ, ມະຕິຂອງສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ໃຫ້ເກີດໜ້າຜິວຕໍ່ປະເທດຊາດ; ສະນັ້ນ, ຈຶ່ງສະເໜີມາຍັງສີ່ມວນຊົນ ຈຶ່ງໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ເກັບກໍາ, ຄົ້ນຄວ້າ, ວິເຄາະວິໄຈວຽກງານຕ່າງໆ ໃຫ້ເລິກເຊິ່ງ, ໂຄສະນາ

ເຜີຍແຜ່ຜ່ານສີ່ມວນຊົນປະເພດຕ່າງໆ ຢ່າງກວ້າງຂວາງ, ທົ່ວເຖິງເປົ້າໝາຍຕ່າງໆ.

ການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ການດໍາເນີນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດແຕ່ລະຄັ້ງ ສະເໜີໃຫ້ສີ່ມວນຊົນເອົາໃຈໃສ່ການສໍາພາດສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ຕໍ່ຫົວຂໍ້ຕ່າງໆທີ່ຕິດພັນກັບບັນຫາຜິວເດັ່ນຂອງສັງຄົມ, ບັນຫາທີ່ສັງຄົມມີຄວາມສົນໃຈຫຼາຍ ເພື່ອໃຫ້ຜູ້ແທນອະທິບາຍທີ່ມີເຫດມີຜົນ ໃຫ້ຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງໄດ້ເຂົ້າໃຈຕໍ່ບັນຫາຕ່າງໆ; ການຖ່າຍທອດການປະກອບຄໍາເຫັນຂອງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດຢູ່ກອງປະຊຸມ ກໍເປັນວຽກງານທີ່ສໍາຄັນເພື່ອເຮັດໃຫ້ຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງ ໄດ້ຮັບຮູ້ການປະຕິບັດໜ້າທີ່ຕົວແທນຂອງຕົນຢູ່ກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ.

4. ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຈຸດສຸມຂອງສະພາແຫ່ງຊາດໃນປັດຈຸບັນ ແມ່ນການບັບປຸງລັດຖະທໍາມະນູນສະບັບປີ2015 ເຊິ່ງເປັນການຜັນຂະຫຍາຍແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງຝັກ ເຂົ້າໃນເນື້ອໃນຂອງລັດຖະທໍາມະນູນ ໂດຍສະເພາະການບູລະນະອົງການໜັກແໜ້ນ, ເຂັ້ມແຂງ. ວຽກງານດັ່ງກ່າວມີຄວາມສໍາຄັນຫຼາຍ,

ເນື່ອງຈາກລັດຖະທໍາມະນູນເປັນກົດໝາຍພື້ນຖານຂອງຊາດ, ທຸກກົດໝາຍຕ້ອງສອດຄ່ອງກັບລັດຖະທໍາມະນູນ; ນອກຈາກນັ້ນ, ລັດຖະທໍາມະນູນຍັງໄດ້ກໍານົດລະບົບອົງການຈັດຕັ້ງລັດ, ພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງອົງການຈັດຕັ້ງດັ່ງກ່າວ, ກໍານົດສິດ ແລະ ພັນທະຂອງພົນລະເມືອງ ແລະ ອື່ນໆ. ເພື່ອເຮັດໃຫ້ການບັບປຸງລັດຖະທໍາມະນູນມີຄວາມສອດຄ່ອງກັບແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງຝັກ, ສະພາບການຕົວຈິງຂອງປະເທດ ແລະ ສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້ຍາວນານ; ສະນັ້ນ, ການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ການບັບປຸງທັງເປັນການລະດົມຄວາມຄິດເຫັນຢ່າງກວ້າງ ຂວາງຈາກປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ, ຊັ້ນຄົນຕ່າງໆໂດຍຜ່ານສີ່ມວນຊົນແມ່ນມີຄວາມສໍາຄັນຫຼາຍ ຈຶ່ງຂໍໃຫ້ບັນດາສີ່ມວນຊົນເປັນເຈົ້າການໃນວຽກງານດັ່ງກ່າວຕື່ມ.

5. ການເຄື່ອນໄຫວປະຕິບັດໜ້າທີ່ວຽກງານຂອງສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ IX ກໍຄືສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ຊຸດທີ II ມາຮອດປັດຈຸບັນ ໄດ້ກ່າວເຂົ້າສູ່ໄລຍະທ້າຍອາຍຸການແລ້ວ, ໃນປີ 2025 ນີ້ ເປັນປີທີ່ຈະມີການກະກຽມໃຫ້ແກ່ການເລືອກຕັ້ງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ

X ກໍຄືສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ຊຸດທີ III ເຊິ່ງເປັນປາງບຸນໃຫຍ່ຂອງທົ່ວປວງຊົນລາວທັງຊາດ. ເພື່ອເຮັດໃຫ້ການເລືອກຕັ້ງບັນລຸຕາມລະດັບຄາດໝາຍ ເປັນຕົ້ນ ເພດ, ເຜົ່າ, ໄວ; ສະນັ້ນ, ການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ວຽກງານເລືອກຕັ້ງຂອງສີ່ມວນຊົນປະເພດຕ່າງໆ ມີຄວາມສໍາຄັນຫຼາຍ ຈຶ່ງສະເໜີໃຫ້ສີ່ມວນຊົນຈຶ່ງໄດ້ກະກຽມດ້ານເຄື່ອງມື, ຮູບແບບ, ວິທີການໂຄສະນາໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບທຸກເປົ້າໝາຍທັງສາມາດດຶງດູດຄວາມສົນໃຈຂອງປະຊາຊົນໃນການຕິດຕາມການໂຄສະນາ.

6. ວຽກງານສີ່ມວນຊົນໃນປັດຈຸບັນ ໄດ້ມີການພັດທະນາ, ກ້າວໜ້າ, ຂະຫຍາຍຕົວຢ່າງວ່ອງໄວ ໂດຍສະເພາະສື່ສັງຄົມອອນລາຍ ເຮັດໃຫ້ອິດທິກຳລັງປໍລະປັກ ນໍາໃຊ້ສື່ສັງຄົມອອນລາຍໃນທາງທີ່ບໍ່ຖືກຕ້ອງ, ໃສ່

ຮ້າຍປ້າຍສີໃນທາງທີ່ບໍ່ຖືກຕ້ອງຕາມຄວາມເປັນຈິງ ເຮັດໃຫ້ປະຊາຊົນຈຳນວນໜຶ່ງທີ່ມີທັດສະນະຫຼັກໜັ້ນການເມືອງບໍ່ໜັກແໜ້ນຫຼືເຊື່ອ, ສ້າງຄວາມແຕກແຍກພາຍໃນ ເຊິ່ງເປັນໄພອັນຕະລາຍໄລຍະຍາວ; ຕໍ່ໜ້າສະພາບການດັ່ງກ່າວ ເປັນໜ້າທີ່ອັນໜັກໜ່ວງຂອງບັນດາສື່ຕ່າງໆທີ່ເຮັດໜ້າທີ່ວຽກງານສີ່ມວນຊົນ ຈະຕ້ອງໄດ້ຄົ້ນຄວ້າວິທີການແກ້ໄຂຢ່າງມີເຫດມີຜົນ, ສອດຄ່ອງກັບແຕ່ລະບັນຫາ ຈຶ່ງສະເໜີໃຫ້ເອົາໃຈໃສ່ວຽກງານດັ່ງກ່າວ.

ພາຍຫຼັງສໍາເລັດພິທີດັ່ງກ່າວ ບັນດາສີ່ມວນຊົນຍັງໄດ້ເຂົ້າຢ້ຽມຊົມຫ້ອງມູນເຊື້ອຂອງສະພາແຫ່ງຊາດອີກດ້ວຍ ເຊິ່ງໄດ້ເປີດຢ່າງເປັນທາງການແຕ່ວັນທີ 30 ກັນຍາ 2024 ເປັນຕົ້ນມາ.

**(ກົງທະນຸດໍາ ພິພັດເສລີ)**

<p><b>ຜູ້ຊີ້ນຳ</b> ທ່ານ ສິງຄໍາ ວົງຜະຈັນ</p>	<p><b>ຄະນະຊ່ຽວຊານທີ່ປຶກສາ</b> ທ່ານ ສິສຸພັນ ແສງສະຫວັນ ທ່ານ ວິເສດ ສະແຫວງສິກສາ ທ່ານ ຫອງດາ ສຸພາສິດ ທ່ານ ຄໍາຫວັນ ດາລາວົງ</p>	<p><b>ຄະນະບັນນາທິການ</b> ທ່ານ ປອ. ພິດສະໄໝ ບຸນວິໄລ ຫົວໜ້າ ບກ ທ່ານ ວິລະພັດ ພາບວິໄຊ ຮອງຫົວໜ້າ ບກ ທ່ານ ບຸນເກີດ ວົງໄຊຍາ ຮອງຫົວໜ້າ ບກ</p>	<p><b>ກອງບັນນາທິການ</b> ທ່ານ ນາງ ວັນນາລິນ ສຸລິວົງສັກ ທ່ານ ນາງ ໄຊໂສພາພອນ ມິ່ງມຸງຄຸນ ທ່ານ ນາງ ອາລິນ ສຸພິມມະປະດິດ</p>	<p><b>ອອກແບບ - ຈັດໜ້າ</b> ທ່ານ ນາງ ກຸກກິກ ບຸດດາໄຊ</p>
---	---	---	--	---